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31 288
Ślązaków 
mieszka 

w powiecie 
mikołowskim.
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www.naszagazeta.info

Mikołów, ul. Krakowska 7, tel. 32 307 29 41
www.ekstraoptyk.pl

od poniedziałku do piątku: 9.30-17.00, sobota: 9.30-13.00

v bezpłatny serwis okularów v szeroki asortyment modnych oraz eleganckich opraw okularowych

STANDARD - 645 ZŁ
(podstawowe pole widzenia)

FUN - 900 ZŁ
(szersze pole widzenia)

ADVANCE - 1100 ZŁADVANCE - 1100 ZŁ
(szerokie pole widzenia)

PERSONALPERSONAL -  - 1350 zł1350 zł
(pole widzenia dostosowane do indywidualnych potrzeb)

SZKŁA PROGRESYWNE 

w dobrej cenie 

i modnych oprawkach!

Procentowy udział mieszkańców deklarujących 
w Spisie Powszechnym 2021 narodowość śląską

Wyry Wyry 34,9034,90%%
Orzesze Orzesze 34,2534,25%%

Łaziska Górne Łaziska Górne 31,9031,90%%
Mikołów Mikołów 29,4129,41%%

Ornontowice Ornontowice 29,0929,09%%

Fo
t: f

b Z
wią

ze
j G

órn
oś

ląs
ki Trocha nos tukej jest!Trocha nos tukej jest!Trocha nos tukej jest!Trocha nos tukej jest!

str. 21

Zahartowana 
przez życie
WALENTYNA KOZIOŁ z Mikołowa. 
Elegancka w każdym calu, świetna 
figura. Ćwiczy jogę, potrafi zrobić 
mostek i szpagat, mimo że już 
ponad 70 lat na karku. 
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Jest coś niesłychanego w tym jak 
większość Polaków bezrefleksyjnie 

łyka wciskany im przez polityków kit  
o „wolnych mediach”. Kiedy PiS albo  
PO pochyla się na problemem mediów 
publicznych to tak jakby lis wkładał 
swój łeb do kurnika. Nie ma wolnych 
mediów publicznych, tak samo jak nie 
ma zimnego wrzątku ani gorzkiego cu-
kru. To oksymoron, czyli figura retorycz-
na, łącząca dwa sprzeczne słowa. Media 
publiczne są finansowane z pieniędzy 
podatników, a łapę nad nimi trzyma 
rząd, czyli partia albo koalicja, która 
wygrała wybory. I nie ma znaczenia, kto 
jest u władzy - PiS czy PO. Mechanizm 
był, jest i będzie taki sam. PiS uprawiał 
to poletko dosyć topornie, przy pomocy 
cepa i kosy, a PO próbuje dodać trochę 
nawozu naturalnego. Metody uprawy są 
różne, ale efekt ten sam - partyjne, obfite 
żniwa. TVPiS do każdej relacji o Tusku 
dokładała sławne „für Deutschland”. 
Ale to w czasach TVPO, w czerwcu 
2014 roku, w programie Tomasza Lisa 
gawiedź zgromadzona w studio śpiewa-
ła Tuskowi „sto lat”. Co jest lepsze (albo 
gorsze), idiotyczny hejt czy prymitywna 
wazelina? Z socjologicznej ciekawości  
i dziennikarskiego obowiązku przez cały 
tydzień oglądałem programy informa-
cyjne w nowej TVP. Dalej nie wiem, 
czym - poza płcią - różni się Marek Czyż 
od Danuty Holeckiej? 

Jerzy

Mój mąż jest człowiekiem wielu 
wad, ale ma też zalety, za któ-

re warto go pochwalić i to publicznie.  
W jeden z mroźnych poranków obudzi-
łam się wcześniej i zagadałam do niego, 
ale odpowiedziała mi cisza. Nie było go 
w sypialni, łazience, kuchni, w żadnym  
z pokojów. Przecież nie mógł uciec z do-
mu w taki mróz?! Dostrzegłam go w koń-
cu w ogródku, jak za kępą krzaków coś 
majstrował przy płocie. Wyglądało to po-
dejrzanie, ale tajemnica szybko się wyda-
ła. Mój mąż zawieszał kulki pokarmowe 
dla ptaków. Ledwo odszedł, a już przyle-
ciało kilka wróbli i rudzików. Jest to je-
den z nielicznych nawyków mojego męża, 
który polecam także Państwu, zwłaszcza 
tym którzy mają przy domu ogródki al-
bo działki. Ptasi rwetes przy stołówce nie 
będzie przeszkadzał sąsiadom, którzy nie 
lubią zwierząt (niestety są też tacy). Do-
karmianie ptaków nie jest jakimś specjal-
nym wyrzeczeniem, bo kulki pokarmowe 
nie są drogie. Można je kupić w każdym 
sklepie zoologicznym, po mniej więcej  
2 zł sztuka. W naszym ogrodzie dwie kul-
ki wystarczają na trzy-cztery dni. Jedy-
nym mieszkańcem naszego domu, nieza-
dowolonym z takiego obrotu sprawy, jest 
kotka, która z przyczyn wychowawczo-
-zdrowotnych nie wychodzi na spacery. 
Siedzi na oknie i nieruchomym wzrokiem 
przygląda się ptakom. Wolę nie wiedzieć, 
o czym wtedy myśli. 

Beata
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Jest wiele wskaźników opisujących 
kondycję gospodarczą i perspekty-
wy rozwojowe. Jednym z bardziej 

miarodajnych jest stopa bezrobocia. 
Skoro jest praca, to znaczy, że powstają 
firmy napędzające lokalną koniunktu-
rę. W województwie śląskim najniższe 
bezrobocie zawsze odnotowywane jest  
w Katowicach. Nie może być inaczej, bo 
z oczywistych względów w stolicy re-
gionu kumuluje się najwięcej kapita-
łu. Powiat mikołowski zajął dobre, siód-

me miejsce. Przed nami są tylko gospo-
darcze „tygrysy” regionu, czyli Katowi-
ce, Tychy, Bielsko-Biała, Gliwice, Rybnik 
oraz powiat bieruńsko-lędziński, który 
jest naszpikowany strefami ekonomicz-
nymi, generującymi miejsca pracy. Cie-
szymy się ze stabilnej sytuacji na lokal-
nym rynku pracy, choć za kilka lat mo-
że już nie być tak różowo. W 2028 ro-
ku zakończy fedrowanie kopalnia Bole-
sław Śmiały, która jest największym pra-
codawcą w naszym powiecie. 

Polska 5,0%
Województwo śląskie 3,6%

Katowice 1,1%
Powiat Bieruńsko-Lędziński 1,4%
Tychy 1,7 
Bielsko-Biała 1,9
Gliwice 2,2
Rybnik 2,6
Powiat Mikołowski 2,6
Ruda Śląska 2,7
Powiat Bielski 3,0
Powiat Pszczyński 3,2
Częstochowa 3,2
Żory 3,3
Powiat Raciborski 3,3
Chorzów 3,4
Powiat Gliwicki 3,6
Jastrzębie-Zdrój 3,7
Siemianowice Śląskie 3,7
Jaworzno 4,0
Zabrze 4,1
Mysłowice 4,2
Świętochłowice 4,3
Powiat Tarnogórski 4,4
Powiat Rybnicki 4,5
Dąbrowa Górnicza 4,7
Powiat Żywiecki 4,9
Powiat Lubliniecki 5,0
Powiat Cieszyński 5,2 
Sosnowiec 5,2
Powiat Wodzisławski 5,3
Powiat Zawierciański 5,4
Powiat Częstochowski 6,2
Powiat Myszkowski 6,2
Powiat Kłobucki 7,2
Piekary Śląski 7,5
Bytom 8,1

STOPA BEZROBOCIABiznes 
(jeszcze) się kręci

Jak zawsze pod koniec roku Urząd Statystyczny w Katowicach opublikował 
dane na temat sytuacji na regionalnym rynku pracy. W naszym powiecie 
nie wygląda to źle, choć wszystko może się zmienić po 2028 roku.
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Dzielimy się historią
naszej córki, małej
Dorotki – pięcioletniej
wojowniczki, 
która każdego dnia 
cieszy się życiem
pomimo porażenia
mózgowego, Zespołu
Downa i dwóch bardzo
trudnych operacji serca.
Dorotka nie porusza się
samodzielnie.  Jej siła charakteru
i uśmiech, który jest promieniem
słońca dla wszystkich wokół.
Pomóż nam uczynić jej życie bardziej
komfortowym i pełnym radości.
Przekaż Dorotce  1,5 % swojego
podatku i dołącz do nas w budowaniu
lepszego jutra dla niej!

1,5%
podatku
KRS: 0000270809

cel szczegółowy: Dorotka 12177

Darowizna
Fundacja Avalon

62 1600 1286 0003
0031 8642 6001

tytuł: Dorotka 12177

Mija 30 lat kiedy Jerzy Gorzelik, skrom-
ny i sympatyczny historyk sztuki  
z Uniwersytetu Śląskiego, ogłosił po-

wstanie Związku Ludności Narodowości Śląskiej. 

To było jak grom 
z jasnego nieba. 

W demokratycznej Polsce z powodzeniem 
funkcjonowały ziomkostwa niemieckie, było 
wiele organizacji pielęgnujących regionalne tra-

dycje, ale po raz pierw-
szy padło hasło: narodo-
wość śląska. Regionalne  
i ogólnopolskie me-
dia podzieliły się na dwa 
obozy. Znajdujący się 
wtedy w rękach niemiec-
kiego wydawcy „Dzien-
nik Zachodni” uczynił 
z Gorzelika pozytywne-
go bohatera swoich pu-
blikacji. Media ogólno-
polskie były bardziej 
powściągliwe. Nie jest 
tajemnicą, że cała spra-
wa postawiła na no-
gi polskie służby spe-
cjalne. Szukano po-
wiązań lidera ZLNŚ  
z nieformalną mię-
dzynarodówką auto-
nomistyczną, do któ-
rej należą organiza-
cje, m.in. z Irlandii, 
Szkocji, Bawarii, Ka-
talonii, Flandrii czy 
północnych Włoch. 

Pojawiły się obawy, że po ewentualnym uzna-
niu narodowości śląskiej, rekruci z naszego re-
gionu przygodę z bronią zechcą przeżyć w Bun-
deswehrze, a nie Wojsku Polskim. Mimo wielu 
prób i zmian nazwy, organizacja Gorzelika ni-
gdy nie została wpisana do sądowego rejestru 
stowarzyszeń. 

Jednocześnie idea narodowości 
śląskiej spotkała się z ogromnym 
zainteresowaniem ze strony 
mieszkańców naszego regionu. 

Autonomiści stali się poważną siłą w wielu lo-
kalnych samorządach, a sam Gorzelik w latach 
2010-2013 był członkiem Zarządu Wojewódz-
twa Śląskiego. Wielu działaczy zarzuciło mu 
wtedy, że popełnił błąd. Nie jest tajemnicą, że 
choć był wicemarszałkiem nie mógł wiele zdzia-
łać, bo rządzącej województwem Platformie 
Obywatelskiej był potrzebny jako wizerunko-
wy symbol, a nie jako partner do współrządze-
nia. Narodowość śląska przydała się też Prawu  
i Sprawiedliwości. PiS budował polityczną nar-
rację na idei centralizmu państwowego, a wid-
mo śląskiej „secesji” była jak woda na młyn dla 
prawicowego elektoratu. Najlepszą petardę od-
palił prezes Jarosław Kaczyński, który stwier-
dził, że: „śląskość jest po prostu pewnym sposo-
bem odcięcia się od polskości i przypuszczalnie 
przyjęciem po prostu zakamuflowanej opcji nie-
mieckiej”. Wtórował mu, z drugiej strony poli-
tycznej barykady, ówczesny prezydent Broni-
sław Komorowski. Niechęć dla śląskiej narodo-
wości zostało mu zresztą do dziś. 

- Nie należy dążyć do powstania nowych mniej-
szości narodowych. Trzeba szanować mniejszości, 
te które istnieją, a nie tworzyć nowe. Ślązacy nie są 
mniejszością narodową. Ponadto jesteśmy w Unii 
Europejskiej. A to znaczy, że wszystkie „Brynice” 
powinniśmy zakopać już dawno. To jest nasze za-
danie, a nie tworzenie nowych podziałów - mówił 
były prezydent w wywiadzie dla portalu slazag.pl 
w kwietniu ubiegłego roku.

Jeśli prawdą jest, że wartość polityka ocenia się 
po randze jego wrogów, to Gorzelik był w poli-
tycznej ekstraklasie. 

Nikomu się jeszcze nie 
przydarzyło, aby jednocześnie 
krytykowali go Bronisław 
Komorowski i Jarosław Kaczyński. 

To też wyjaśnia, dlaczego narodowość ślą-
ska nie została nigdy prawnie sformalizowa-
na. Gdyby tak się stało, jako mniejszość naro-
dowa Ślązacy mogliby liczyć na obniżony próg  
w wyborach do Sejmu. Platformie Obywatel-

skiej w parlamencie nie był potrzebny taki ko-
alicjant, bo od razu dostałaby łatkę partii pro-
niemieckiej. Z kolei dla Prawa i Sprawiedliwo-
ści byłby to niewygodny wróg, bo mógłby za-
burzyć polityczną równowagę w naszym wo-
jewództwie. Od tamtych czasów minęły lata. 
Gorzelik znikł z pierwszych stron gazet, naro-
dowość śląska wciąż jest kategorią z pograni-
cza folkloru i kultury, a nie polityki, ale spo-
łeczna presja mieszkańców naszego regionu 
miała sens. W spisach powszechnych w 2011  
i 2021 roku, w rubryce grupa narodowo- 
etniczna można było wskazać identyfika-
cję śląską. Za pierwszym razem taką narodo-
wość wskazało aż 847 tys. osób. W ciągu 10 lat 
ich liczba spadła, ale wciąż jest imponująca.  
W 2021 r. podczas polskiego Narodowego Spi-
su Powszechnego śląską identyfikację narodo-
wo-etniczną zadeklarowało 596 224 osób. 

Jak to wygląda 
w poszczególnych gminach? 

Rekordzistą są Gaszowice w powiecie rybnic-
kim, gdzie mieszka aż 46,27% Ślązaków. Bardzo 
wysoko w tej statystyce plasują się miejscowości 
powiatu mikołowskiego. Portale związane z or-
ganizacjami Ślązaków za dobry wynik uznają po-
wyżej 30 proc. Wyry, Orzesze i Łaziska Górne są 
nad tym progiem. W Ornontowicach i Mikoło-
wie niewiele brakuje.  (fil)

ŚLĄSKI ŚLĄSKI 
my naród...

596 224 osób 

zadeklarowało w Spisie 
Powszechnym narodowość śląską

31 288 Ślązaków 
mieszka w powiecie mikołowskim

u Trochę to trwało, ale w końcu Główny 
Urząd Statystyczny ujawnił ostateczne 
wyniki Spisu Powszechnego 2021. 
Już wiemy, w których gminach 
mieszka najwięcej osób deklarujących 
narodowość śląską. Powiat mikołowski 
jest w czołówce. 

TEMAT
Z OKŁADKI



Powoli rozkręca się karuzela po-
wyborczych zmian kadrowych 
w województwie śląskim. Po-

dobno liderzy koalicji rządzącej oce-
niają, że w naszym regionie zwolni się 
ponad 3 tys. etatów po ludziach za-
trudnionych w czasach rządów PiS. 
Na razie kadrowa miotła nie dotknęła 
miejsc, które ze względu na wysokość 
zarobków wywołują najwięcej emo-
cji. Mowa o zarządach spółek z udzia-
łem Skarbu Państwa. Nieoficjalnie mó-
wi się, że nowi prezesi pojawią się na 
przełomie stycznia i lutego. Czy będą 
tam ludzie z naszego powiatu? Tego 
nie wiemy, a krąży zbyt wiele sprzecz-
nych z sobą plotek, aby traktować je 
poważnie.

Piszemy więc o tym, co jest 
pewne, prawdopodobne  
i przypuszczalne.

Na pewno wicewojewodą śląskim 
zostanie Michał Kopański z Wyr, 
działacz Polski 2050 Szymona Hołow-
ni. Złożył już mandat radnego powia-
towego, bo wymagała tego nowa funk-
cja. O tym, że coś się dzieje wokół Ko-
pańskiego pisaliśmy już w ubiegłym 
miesiącu. Doszły do nas słuchy, że wy-
startuje do Sejmiku Województwa Ślą-
skiego. Byliśmy blisko, bo tak czy ina-
czej, jego nowym miejscem pracy bę-
dzie gmach w Katowicach przy ul. Ja-
giellońskiej 25. W czasach rządów PiS 
obowiązywał parytet regionalny. Jeśli 
wojewoda był z centrum wojewódz-
twa, to jego zastępcy musieli reprezen-
tować ziemię częstochowską i Podbe-
skidzie. Nowa władza zbudowana jest 
na układzie koalicyjnym i wprowadzo-
no parytet partyjny. Dla naszego po-
wiatu jest to duże wyróżnienie, ponie-
waż w województwie śląskim jest wie-
lu ambitnych działaczy Polski 2050, ale 
wybrano Michała Kopańskiego z Wyr.

Prawdopodobnie nie jest 
to koniec pozytywnych 
niespodzianek.

Nieoficjalnie mówi się, że śląskim 
kuratorem oświaty może zostać To-
masz Macha, działacz Polski 2050, 
radny powiatowy i dyrektor w Zespo-
le Szkolno-Przedszkolnym w Miko-
łowie. Na katowickiej giełdzie towa-
rzysko-politycznej jego szanse oce-
niane są na 50 proc. choć niektórzy 
działacze nowej koalicji twierdzą, że 
mikołowianin jest pewniakiem do 
pokierowania śląskim szkolnictwem. 
Na tym nie koniec. Rząd Donalda Tu-
ska utworzył Ministerstwo Przemy-
słu z siedzibą w Katowicach. Jest to 
resort, który razem z Ministerstwem 
Aktywów Państwowych będzie od-
powiadał za energetykę i górnictwo. 
Nową strukturą pokieruje minister 
Marzena Czarnecka, profesor Uni-
wersytetu Ekonomicznego w Kato-
wicach. Na razie nie ma zastępców  
i w związku z tym zaczyna się robić 
ciekawie. Patrząc na politykę klima-
tyczną Unii Europejskiej, światowy 
kryzys energetyczny i problemy pol-
skich spółek górniczych, nowy re-
sort może okazać się prawdziwą mi-
ną. Szefową ministerstwa wskaza-
ła Platforma Obywatelska, a to ozna-
cza, że przynajmniej jeden z wicemi-
nistrów musi być z Polski 2050. Na 
giełdzie pojawiło się nazwisko Łuka-
sza Osmalaka, posła ziemi mikołow-
skiej. On sam twierdzi, że w tej infor-
macji jest więcej plotki niż prawdy, 
ale z dziennikarskiego obowiązku pi-
szemy, że takie słuchy krążą. 

W kolejnym wydaniu „Naszej Ga-
zety” napiszemy o przedwyborczej go-
rączce, która zaczyna się udzielać sa-
morządowcom z naszego powiatu. Kto 
z kim, przeciwko komu? Tego dowie-
cie się tylko od nas.
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BIEG PRZEZ

Działacze Polski 2050 z powiatu 
mikołowskiego zbierają owoce 
wyborczego sukcesu Łukasza Osmalaka. 
Wicewojewodą został Michał Kopański, 
który złożył już mandat radnego 
powiatowego. Pół na pół ocenia się 
szanse Tomasza Macha na objęcie 
stanowiska śląskiego kuratora oświaty. 
Mówi się także, że Łukasz Osmalak 
mógłby zostać wiceministrem przemysłu 
choć on sam twierdzi, że to plotka.

„Desant” naszych na województwo

Michał Kopański
wicewojewoda 100%!

Tomasz Macha
kurator 50%?

Łukasz Osmalak
wiceminister 20-30%?
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ATRAKCYJNE CENY szczegóły tel. 604 196 619ATRAKCYJNE CENY szczegóły tel. 604 196 619

OKNA • DRZWI
BRAMY • ROLETY

Tychy, ul. Mikołowska 199
tel. 32/217 77 94/95
kom. 604 196 619

Przez ostatnie dwa lata praktycz-
nie w każdym numerze „Naszej 
Gazety” na stronach wykupio-

nych przez samorządy zamieszczano 
protesty albo apele przeciwko budowie 
szybkiej kolei przez powiat mikołow-
ski. Przypomnijmy, że chodzi o jedną 
ze „szprych” mających powstać w ra-
mach budowy Centralnego Portu Ko-
munikacyjnego w Baranowie między 
Warszawą a Łodzią. Samorządowcy  
i mieszkańcy zagrożeni tą inwestycją 

organizowali spektakularne i liczne ak-
cje protestacyjne. 

Wszystko po to, 
aby wymusić 
na rządzie PiS 
zmianę planów 
dotyczących CPK. 

Od wyborów minęły trzy miesiące. 
Nowe władze zdążyły w tym czasie przed-
stawić plan jak mniej więcej chcą rządzić 
Polską. Na razie o CPK nie ma ani słowa, 
a jeśli jakieś deklaracje padają to zapewne 
nie takie, jakich oczekują przeciwnicy tej 
inwestycji w naszym powiecie. Wicemi-
nistrem Infrastruktury w nowym rządzie 
został Piotr Malepszak, który w latach 
2018-2020 był wiceprezesem ds. kom-
ponentu kolejowego, a następnie pełnił 
obowiązki prezesa CPK. Na łamach „Ga-
zety Wyborczej” powiedział on wprost, że 

część inwestycji zaplanowanych przez PiS 
powinna pozostać. Ale które konkretnie? 

Tego nie wiemy, ponieważ 
Maciej Lasek, nowy 
pełnomocnik rządu do spraw 
CPK jest jeszcze bardziej 
oszczędny w słowach. 

Z drugiej strony na warszawskich 
salonach politycznych mówi się o pla-
nie wizyty premiera Donalda Tuska  
w Waszyngtonie. Wiadomo, że dla de-
mokratycznej administracji prezydenta 
Joe Bidena, lider PO jest wygodniejszym 
rozmówcą, niż Mateusz Morawiecki  
z PiS. Są jednak sprawy, które dla Ame-
rykanów mają ważniejsze znaczenie, niż 
polityczna wojenka u ich europejskiego 
sojusznika. Nie jest tajemnicą, że Stany 
Zjednoczone przygotowują się do woj-
ny na dwa fronty, z Chinami o Tajwan  

i z Rosją o Europę. W Polsce zajmujemy 
się mediami publicznymi i immunitetem 
dwóch posłów, ale gdyby ktoś miał czas 
i ochotę oderwać się od tych fascynują-
cych problemów to polecamy lekturę za-
granicznych, zwłaszcza amerykańskich 
portali. Można tam poczytać, że strate-
dzy Pentagonu nie zastanawiają się czy 
taka wojna wybuchnie, ale kiedy.

Jaki to ma związek z CPK  
i siecią szybkiej kolei? 

Amerykanie chcą mieć w Euro-
pie sprawną infrastrukturę trans-
portowo-logistyczną. Z tego punktu 
widzenia „szprycha” prowadząca 
przez nasz powiat jest ważna, ponie-
waż może zapewnić transport wojsk  
z kierunku południowego. Oczywi-
ście, nie odbieramy zapału naszym sa-
morządowcom i mieszkańcom prote-
stującym przeciwko CPK. Pragniemy 
jedynie poszerzyć trochę horyzonty 
tej dyskusji. 

R
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CPK to już nie problem?
BIEG PRZEZ PL TKI

Mamy szczere i niezłośliwe pytanie do naszych samorządowców i organizatorów protestów 
przeciwko budowie szybkiej kolei przez powiat mikołowski: dlaczego przestaliście 
pikietować i słać apele? Od wyborów minęły już trzy miesiące, ale nikt z nowych władz nie 
zadeklarował, że wasze postulaty zostaną spełnione. Walczcie dalej!



- Do wyborów samorządo-
wych zostały trzy miesiące. 
Kończy się czas medialnych 
spekulacji, pora na konkrety. 
Zamierza pan w przyszłej ka-
dencji ubiegać się o stanowi-
sko starosty?

- Obecna kadencja samo-
rządu była najdziwniejsza  
i najtrudniejsza w historii pol-
skiej demokracji. Sprawdzi-
ło się przysłowie mówiące, że 
jeśli chcesz rozśmieszyć Boga 
to opowiedz mu o swoich pla-

nach. W 2019 roku mieliśmy 
wiele pomysłów i projektów, ale 
przyszła pandemia i zatrzyma-
ła nie tylko powiat mikołow-
ski, ale cały świat. Po dwóch la-
tach lockdownów i restrykcji, 
kiedy koronawirus zaczął od-
puszczać i byliśmy przekonani, 
że świat wraca do normy, poja-
wił się kolejny jeździec Apoka-
lipsy. Wojna wybuchła na Ukra-
inie, ale jej skutki odczuł ca-
ły świat, a zwłaszcza Polska ja-
ko kraj przyfrontowy. Siłą rze-
czy w tej kadencji wiele spraw 
poszło nie tak, jak zaplanowali-
śmy, co nie oznacza, że nie dzia-
ło się nic. Mimo zewnętrznych 
trudności, zrealizowaliśmy albo 
rozpoczęliśmy wiele inwestycji  
i przedsięwzięć, które trzeba 

dokończyć. A wracając do py-
tania - tak, zamierzam ubiegać 
się o stanowisko starosty. Trze-
ba skończyć sprawy, które za-
częliśmy w tej kadencji.

- Gdyby starostę wyłania-
no w wyborach powszechnych 
miałby pan prościej. W paź-
dziernikowych wyborach par-
lamentarnych osiągnął pan 
najlepszy wynik w powiecie 
mikołowskim - ponad 11 tys. 
głosów. 

- W dyskusji nad usprawnie-
niem polskiego samorządu po-
jawiają się propozycje, aby mar-
szałków województw i staro-
stów wybierać w wyborach po-
wszechnych. To jest dobry po-
mysł, który wzmocniłby sku-

teczność i stabilność władzy na 
poziomie regionalnym i lokal-
nym. Ale na razie to tylko teo-
ria. Po kwietniowych wyborach 
starostę - tak jak dotychczas - 
wskaże Rada Powiatu.

- Uchodzi pan za człowie-
ka koncyliacyjnego, skłonne-
go do kompromisów. 

- Jestem we władzach regio-
nalnych Platformy Obywatel-
skiej co oznacza, że mam spre-
cyzowane poglądy polityczne, 
ale staram się uchronić nasz 
powiat przed wojną „polsko-
polską” i chyba mi się to uda-
je. W Radzie Powiatu zasiadają 
przedstawiciele pięciu ugrupo-
wań. Wiadomo, że każde z nich 
ma swoje plany, ambicje, pro-
pozycje rozwiązań, ale w naj-
ważniejszych sprawach potra-
fimy wypracować kompromis. 
Dzięki temu finiszujemy z bu-
dową nowej siedziby Ogniska 
Pracy Pozaszkolnej, remontu-
jemy drogi i realizujemy wiele 
innych, ważnych dla mieszkań-
ców inwestycji. 

- Wiele powiatowych inwe-
stycji udało się zrealizować 
dzięki środkom uruchomio-
nym przez rząd Mateusza Mo-
rawieckiego, którego był pan 
krytykiem.

- Jestem wdzięczny za każ-
dą zewnętrzną złotówkę, któ-
ra wpłynęła do naszego powia-
tu co nie zmienia mojej kry-
tycznej oceny „Polskiego Ładu”, 
który w wykonaniu premiera 
Morawieckiego przypominał 
raczej chaos niż ład. Trzeba to 
sobie powiedzieć wprost - rząd 
PiS zdestabilizował finanse sa-
morządów. Na miasta, gminy 
i powiaty nałożono cały pakiet 
nowych zobowiązań, ale w ślad 
za tym nie poszły pieniądze. Je-
steśmy wdzięczni za dołożenie 
środków do budowy OPP i in-
nych naszych inwestycji, ale je-
śli chodzi o samorządy bilans 
rządów PiS jest na minusie. 
Więcej nam zabrano, niż dano. 

- Nie jest tajemnicą, że ma 
pan dobre relacje z politykami 
ze ścisłego kierownictwa Plat-
formy Obywatelskiej. Będzie 
pan u nich lobbował za zmia-
nami prawa wzmacniającymi 
samorządy?

- Jestem przekonany, że pre-
miera Donalda Tuska i jego mi-
nistrów nie trzeba namawiać 
do wzmocnienia roli samo-
rządów, bo oni doskonale zda-
ją sobie z tego sprawę. Im sil-
niejsze i bardziej samodzielnie 
są samorządy, tym mniej pro-
blemów na głowie mają władze 
centralne. Żyjemy w bardzo 
trudnych i skomplikowanych 
czasach. Rząd ma się czym zaj-
mować. Musi nam zapewnić 
bezpieczeństwo na wypadek 
eskalacji imperialnych planów 
Rosji, czeka nas bardzo trud-
na transformacja energetyczna, 
reformy wymagają podstawo-
we dziedziny życia jak szkol-
nictwo i ochrona zdrowia. Nie 
chcemy do tego kotła z proble-
mami dokładać naszych, lokal-
nych spraw. My sobie damy ra-
dę sami, ale pod warunkiem, 
że rząd przywróci zdrowe za-
sady finansowania samorzą-
dów. Myślę, że to będzie jeden 
z priorytetów gabinetu Tuska.

- Kobietom nie wypada wy-
pominać wieku, ale mężczy-
znom można. Czy PESEL nie 
stoi na przeszkodzie w realiza-
cji pańskich samorządowych 
planów?

- Dziękuję za troskę, ale nie 
czuję się wypalony zawodo-
wo, a zdrowie i kondycja - nie 
zapeszając - jeszcze mi dopi-
sują. Nie wyobrażam sobie ży-
cia w bezczynności. O władzę  
w największym mocarstwie 
świata walczą politycy, z których 
jeden przekroczył, a drugi dobija 
do 80-tki. Dziennikarze nie py-
tają ich o wiek, ale o ich pomysły 
na rządzenie Stanami Zjedno-
czonymi. Przy Bidenie i Trum-
pie jestem jeszcze „małolatem”.

Rozmawiał: Jerzy Filar 
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Nowa elektryczna Kia EV9 z zasi썢giem do 563 km 
oraz szybkim ładowaniem: 249 km zasi썢gu w 15 minut.
Teraz dost썢pna w leasingu od 103% z Pakietem Premium na Start:

Otw쎣rz 쏂wiat wielkich mo쏺liwo쏂ci.
Nowa elektryczna Kia EV9.

  Ładowarka mobilna pozwalaj썀ca na ładowanie z moc썀 do 10,5 kW,
  3-fazowy kabel do ładowania (Typ 2),
  Abonament Kia Charge Plus na okres 3 lat,
  Pakiet IONITY Power na okres 3 lat,
  Pakiet serwisowy na 4 lata lub 60 000 km zawieraj썀cy dwa przegl썀dy.

Gwarancja Kia obejmuje okres 7 lat od daty pierwszej rejestracji lub 150 000 km, w zale쏺no쏂ci od tego, co nast썀pi wcze쏂niej. Obowi썀zuje na terenie Rzeczypospolitej Polskiej, w krajach Europejskiego 
Obszaru Gospodarczego (EOG) oraz w Szwajcarii. Szczeg쎣łowe okresy gwarancji oraz jej warunki (np. dotycz썀ce akumulator쎣w, powłoki lakierowej lub wyposa쏺enia) okre쏂lone s썀 w ksi썀쏺ce gwarancyjnej. 
Wi썢cej o 7-letniej gwarancji Kia na stronie www.kia.com. Podany zasi썢g dotyczy modelu z nap썢dem na tyln썀 o쏂 i mocy 203 KM. Zu쏺ycie energii elektrycznej 20,2-22,8 kWh/100 km. Warto쏂ci zu쏺ycia energii 
elektrycznej i zasi썢gu (cykl WLTP) wynikaj썀 z wersji/wariantu pojazdu oraz z jego wyposa쏺enia. Dane maj썀 charakter por쎣wnawczy i zostały uzyskane na stanowisku pomiarowym zgodnie z wymaganiami 
Rozporz썀dzenia (WE) 715/2007. Warto쏂ci rzeczywiste mog썀 by썉 inne w zale쏺no쏂ci od warunk쎣w i stylu jazdy. Aby osi썀gn썀썉 maksymaln썀 pr썢dko쏂썉 ładowania, EV9 nale쏺y ładowa썉 800-woltow썀 ładowark썀
do pojazd쎣w elektrycznych, kt쎣ra dostarcza co najmniej 210 kW energii elektrycznej. Doładowany rzeczywisty zasi썢g w ci썀gu 15 minut jest zale쏺ny od r쎣쏺nych czynnik쎣w, w tym od aktualnego stanu 
naładowania baterii, temperatury baterii i u쏺ywanej ładowarki. Decyduje o tym tak쏺e indywidualny styl jazdy i zu쏺ycie energii. 
Propozycja 씮Leasing od 103%” dotyczy modelu Kia EV9 w leasingu na okre쏂lonych warunkach. Wysoko쏂썉 rat leasingowych zale쏺na w szczeg쎣lno쏂ci od wpłaty własnej, okresu leasingu, zmiany stawki 
WIBOR 1M oraz warto쏂ci wykupu. Przyznanie finansowania uzale쏺nione jest od wyniku badania zdolno쏂ci ubiegaj썀cego si썢 o finansowanie do jego spłaty. Szczeg쎣ły finansowania u dealer쎣w marki Kia. 
Propozycja nie stanowi oferty i jest adresowana wył썀cznie do przedsi썢biorc쎣w. Podmiotem finansuj썀cym jest BNP Paribas Leasing Services Sp. z o.o. z siedzib썀 w Warszawie. Leasing na wskazanych 
warunkach dost썢pny do 31.12.2023 r.
Pakiet Premium na Start - dodatkowe wyposa쏺enie w cenie samochodu. Dotyczy zam쎣wie쎛 zło쏺onych od 20.09.2023 r. do 20.03.2024 r. Szczeg쎣ły pakietu znajduj썀 si썢 w cenniku i na stronie www.kia.com.

ETRANS | Autoryzowany Dealer
Łaziska G쎣rne, ul. Le쏂na 1

T: 32 325 74 11, www.etrans.pl 

REKLAMA

MIROSŁAW DUŻY, starosta Powiatu Mikołowskiego:

staram się uchronić nasz powiat przed wojną 
„polsko-polską” i chyba mi się to udaje.



Przypomnijmy, że Łukasz 
Osmalak został posłem z okrę-
gu nr 30, obejmującego Ryb-

nik, Jastrzębie-Zdrój, Żory oraz po-
wiaty: mikołowski, rybnicki, racibor-
ski i wodzisławski. Mimo tak wielu 
możliwości, wybór miejscowości na 
siedzibę biura poselskie był jednak 
oczywisty. Łukasz Osmalak jest zwią-
zany z Mikołowem i tak pozostanie. 

Poseł Trzeciej Drogi zaangażowany 
jest w prace dwóch komisji parlamen-
tarnych: Regulaminowej, w której jest 
wiceprzewodniczącym oraz Polity-
ki Społecznej i Rodziny. Bycie człon-
kiem tej drugiej jest zupełnie natural-

ne w jego przypadku, gdyż w kwestie 
społeczne angażował się niemal od 
początku swojej działalności samo-
rządowej, będąc radnym Mikołowa, 
a następnie zasiadając w Radzie Po-
wiatu. Już wcześniej, w okresie szko-
ły średniej i studiów, należał do Oa-
zy oraz był członkiem Stowarzyszenia 
Uśmiech, gdzie angażował się w orga-
nizację wyjazdów wakacyjnych dzieci 
i młodzieży z powiatu mikołowskiego 
i nie tylko.

Biuro Świętego Mikołaja, działające 
nieprzerwanie od 21 lat, to najbardziej 
rozpoznawalna akcja społeczna, której 
jest inicjatorem. Co roku dzięki zaan-

gażowaniu zamożnych mieszkańców 
powiatu mikołowskiego niesie radość 
najbardziej potrzebującym. 

Ponadto Łukasz Osmalak jest jed-
nym z 27 posłów, którzy zasiadają  
w Parlamentarnym Zespole ds. Wspie-
rania Młodzieżowych Rad przy Jed-
nostkach Samorządu Terytorialne-
go. Celem działania Zespołu jest m.in. 
wspieranie, doradztwo i integracja śro-
dowisk związanych z młodzieżowymi 
radami czy propagowanie idei obywa-
telskiej aktywności wśród młodych. 
Poseł jest również wiceprzewodniczą-
cym Parlamentarnego Zespołu Spor-
towego. 
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- Jak pani podsumuje kończącą się kaden-
cję Rady Powiatu Mikołowskiego?

- Na pewno była wyjątkowa. Z jednej stro-
ny Powiat mierzył się z malejącymi wpływa-
mi finansowymi z tytułu udziału w podatkach, 
z pandemią, ze skutkami wojny na Ukrainie, 
kryzysem na rynku paliw, z galopującą infla-
cją. Z drugiej strony, dzięki przyznanym do-
finansowaniom ruszyły poważne inwestycje,  
w tym przebudowy dróg, na które mieszkań-
cy czekali od lat. Mam tu na myśli ul. Rybnicką 
w Gostyni, Pszczyńską w Mikołowie, ul. Chro-

brego i Żorską w Orzeszu, drogi wojewódzkie 
928 i 925. 

- Była to też kadencja petycji, apeli, inter-
wencji...

- To prawda. Rada w obecnej kadencji po-
dejmowała apele do władz różnych szczebli, do 
marszałka województwa, do zarządców dróg 
wojewódzkich i krajowych, a także do premiera 
i ministrów. Interweniowaliśmy w sprawie szpi-
tala, elektrowni, CPK, poprawy bezpieczeństwa 
w konkretnych miejscach na drogach krajo-
wych i wojewódzkich.

- Teoretycznie, rola radnego powiatowego 
powinna skupiać się tylko na przyjmowaniu 
i zgłaszaniu problemów mieszkańców i kiero-
waniu ich do rozpatrzenia organom powiatu.

- Teoretycznie tak, ale żyjemy w czasach po-
głębiającej się zależności między problemami 
na szczeblu lokalnym a ogólną sytuacją w re-
gionie i kraju. Radni powiatowi nie mogą stać 
z boku. Mamy prawo i obowiązek wypowia-
dać się w imieniu lokalnej społeczności, za-
biegając o jej interesy na szczeblach admini-

stracji samorządowej i rządowej. Dla dobra 
mieszkańców nie możemy się jedynie zamy-
kać w powiatowej bańce. W tej kadencji uda-
ło nam się dobrze wykorzystać efekt syner-
gii, jaki daje połączenie wysiłków rad powia-
tu i gmin. Dzięki temu problemy zyskują na 
randze i rośnie prawdopodobieństwo ich po-
zytywnego rozwiązania. 

- Pracuje pani także w powiatowym Zespo-
le ds. Bezpieczeństwa w Ruchu Drogowym. 
Taki organ ma w ogóle sens?

- Odpowiedzią na to pytanie są statystyki. 
Zespół istnieje od czterech lat, a bezpieczeń-
stwo na drogach naszego powiatu w ostatnim 
czasie znacznie wzrosło. Konstruktywny dia-
log samorządowców z przedstawicielami poli-
cji ma ogromne znaczenie dla bezpieczeństwa 
drogowego w naszym powiecie. Wydział Ruchu 
Drogowego Komendy Powiatowej Policji jest  
w stanie dostarczyć wielu rzetelnych informacji 
oraz statystyk. Interwencje u zarządców dróg 
(wojewódzkich czy krajowych) poparte taki-
mi danymi i opiniami są o wiele skuteczniejsze. 
Wiele niebezpiecznych miejsc na drogach na-

szego powiatu zostało zmodernizowanych, do-
posażonych i doświetlonych. Część inwestycji 
drogowy trwa, a niektóre ruszą po zakończeniu 
prac projektowych.

- Nie opadły emocje po wyborach parla-
mentarnych, które mocno podzieliły polskie 
społeczeństwo. Spory polityczne mają wpływ 
na pani działalność?

- Chcę być radną wszystkich mieszkańców, 
bez względu na podziały i jestem w stanie roz-
mawiać z każdym, kto może przyczynić się do 
sprawy, o którą zabiegam dla społeczności lo-
kalnej. Nie ma dla mnie miejsca, instytucji albo 
stanowiska, do którego nie mogłabym się zwró-
cić, jeśli to mogłoby pomóc w rozwikłaniu pro-
blemu mieszkańców powiatu. 

Nauczyłam się tego w Fundacji, która zajmuje 
się pomocą osobom chorym. W ostatnich 17 la-
tach rozmawiałam z ministrami zdrowia każdej 
opcji politycznej, która dotąd rządziła, bo tyl-
ko w taki sposób mogłam przedstawić problemy 
chorych i oczekiwać korzystnych zmian.

Przekładam to doświadczenie na pracę w Ra-
dzie Powiatu. 

Chcę być radną wszystkich mieszkańców, bez względu na podziały
Rozmowa z BARBARĄ PEPKE, przewodniczącą Rady Powiatu Mikołowskiego

Poseł Łukasz Osmalak 
otworzy biuro w Mikołowie

W połowie stycznia w ścisłym centrum Mikołowa 
przy ulicy Rynek 4 otwarte zostanie biuro poselskie 
ŁUKASZA OSMALAKA - mikołowianina, który  
w jesiennych wyborach został wybrany na posła RP  
X kadencji z listy Trzeciej Drogi Polska 2050 Szymona 
Hołowni - Polskie Stronnictwo Ludowe. W lokalu tym 
będzie także pełnił dyżury senator PIOTR MASŁOWSKI. 

Mikołów Rynek 4
e-mail: lukasz.osmalak@polska2050.pl
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Nowy Rok, nowe inwestycje
Poza życzeniami, które Państwu składamy, miło nam poinformować  
o tym co rozpoczynający się 2024 rok oznacza dla Mikołowa. Najbliższe 
12 miesięcy to czas, w którym oddamy w Państwa ręce sporo 
wyczekiwanych i zwiększających walory naszego miasta inwestycji. 
Pozostałe będziemy kontynuować, jeszcze inne rozpoczynać. 
Korzystając z okazji wymieniamy tu najważniejsze z nich.

Tuż przed końcem roku oddaliśmy do użytkowania parking przy 
ul. Więcka oraz nowy, cieszący się już sporym zainteresowaniem 
deptak, stanowiący część Parku Trzech Pokoleń. Poza nimi, w ra-
mach programu Mikołów dla Klimatu, do końca lutego urucho-
miona zostanie ścieżka pieszo-rowerowa z Mokrego do Bujakowa, 
w najbliższych tygodniach sfinalizujemy przebudowę rynku z no-
wymi drzewami i kwitnącymi krzewami a w Śląskim Ogrodzie Bo-
tanicznym otwarta zostanie zewnętrzna sala edukacyjna. 

Jedną z największych prowa-
dzonych przez nas inwestycji 
jest adaptacja willi burmistrza 
Mikołowa Jana Koja na potrze-
by nowego Muzeum w Miko-
łowie. Mieszkańcy oraz osoby 
odwiedzające nasze miasto już 
niedługo będą mogli skorzy-
stać z oferty kulturalno-eduka-
cyjnej tej placówki. Zabytkowa 
willa Koja poza Muzeum będzie 
na powrót siedzibą Instytutu 
Mikołowskiego. Otwarcie pla-
nowane jest wczesną wiosną. 

Za kilka miesięcy gotowy będzie projekt roz-
budowy Szkoły Podstawowej nr 4 wraz z nową 
halą sportową. Po zakończeniu projektowania 
będziemy przechodzić w fazę realizacji.

Remont osiedla Mickiewicza, z racji ogromnego zakresu prac między blokami (przebudowa i budowa 
dróg wewnętrznych, kanalizacja, chodniki, miejsca parkingowe, place zabaw i mała architektura, etc.), 
prowadzimy obecnie w 4 wybranych zakresach, z których ostatni zostanie zrealizowany do połowy ro-
ku. Po nich przyjdzie czas na następne etapy.

Przy sprzyjających warunkach atmosferycznych w lutym uda zakończyć się drogowe inwestycje na 
Recie oraz prowadzony wspólnie z powiatem remont ul. Pszczyńskiej. 

Parking przy ul. Więcka

Wizualizacja Rynku

Park Trzech Pokoleń

Ścieżka pieszo-rowerowa z Mokrego do Bujakowa

Wizualizacja Muzeum w Mikołowie

Wizualizacja Szkoły Podstawowej nr 4

Wyremontowana droga na Recie Remont ul. Pszczyńskiej

Osiedle Mickiewicza
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Nowy Rok, nowe inwestycje
Cały 2024 rok upłynie na budowie nowych miesz-

kań socjalnych przy ul. Młyńskiej. Zakończenie tego 
projektu planujemy już w 2025 roku.

W połowie roku infrastruktura sportowa przy stadio-
nie miejskim AKSu wzbogaci się o dwa boiska, nowe 
trybuny dla kibiców, elektroniczną tablicę wyników  
i dodatkowy chodnik.

Remont kamienicy przy Okrzei 2 zakończy się jesie-
nią br. Poza pięcioma mieszkaniami i odrestaurowa-
nym, otwartym podwórzem, parter kamienicy prze-
znaczony zostanie na lokale usługowe.

Prace przy stadionie AKS Wizualizacja mieszkań socjalnych przy ul. Młyńskiej Wizualizacja kamienicy przy Okrzei 2



W Mikołowie po raz kolejny li-
czymy na rekord zebranych 
środków, frekwencji i licz-

by zaangażowanych osób, a wszystko na 
to wskazuje, bo mikołowski sztab pracu-
je już od sierpnia. Zarejestrowanych jest 
w nim 90 wolontariuszy. 

Na czele sztabu WOŚP po raz kolejny 
stanął Łukasz Hirsa, który z sukcesem  
i ogromnym zaangażowaniem spraw-
dzał się wcześniej w organizacji tego wy-
darzenia.

Hirsa to znany w mieście 
społecznik, działający  
od lat charytatywnie. Był 
wielokrotnie nagradzany  
za swoją działalność. 

- Mikołowski finał rozpoczniemy już 
13 stycznia, bo na ten dzień przewidzia-
ne są pierwsze wydarzenia - mówi Łu-

kasz Hirsa. - Planujemy e-sportowe tur-
nieje w grach takich jak Hearthstone 
czy League of Legends, turniej siatków-
ki, planszówkowy świat, Zumbę, akcję 
„Książka w ciemno”, licytacje gadżetów 
WOŚPowych, a także koncerty i grę tere-

nową. Tradycyjnie odbędą się także Bieg 
od Serca dla Serca i O’Rety Rowerowanie 
z Sercem - dodaje. 

W zeszłym roku  
w Mikołowie  
uzbierano 165 142,22 zł. 

W tym roku z zebranych środków 
fundacja WOŚP planuje kupić urządze-
nia do diagnostyki obrazowej, sprzęt do 

diagnostyki czynnościowej, wyposażenie 
do diagnostyki endoskopowej, broncho-
skopy oraz sprzęt do rehabilitacji pulmo-
nologicznej, niezbędny w terapii chorych 
po przeszczepieniu płuc i narzędzia tora-
kochirurgiczne.
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W pomaganiu JEST MOC!
Największa orkiestra świata
u Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy zagra w tym roku 

już po raz 32. Finał odbędzie się 28 stycznia pod hasłem 
„Płuca po pandemii. Gramy dla dzieci i dorosłych!”.

PROGRAM MIKOŁOWSKIEGO FINAŁU WOŚP
Sobota 27.01
10.00-20:00 Planszówki w CASie
9.00-14:00 II WOŚPowy Turniej Piłki Siatkowej Hala MOSIR
16:00-17:00 zajęcia sportowe dla dzieci współorganizowane przez AKS, Hala MOSIR
16:00-17:00 zajęcia sportowe dla dorosłych - Zumba, Hala MOSIR

Niedziela 28.01
10.00-14:00 bieg Od Serca dla Serca Rynek Mikołów
12.30 - O`Rety! VI Rowerowanie z Sercem, start Rynek Mikołów
14:00 Start imprezy na rynku
(koncerty, licytacje)
20:00 Światełko do nieba
Całodniowo: Foodtrucki,

Dodatkowo:
13.01 - Charytatywny Turniej Hearthstone - esportowe rozgrywki karciane
20-21.01 Charytatywny Turniej League of Legends online - esportowy turniej online

ŁUKASZ HIRSA, szef 
mikołowskiego sztabu WOŚP
Warto pomagać, bo to zawsze jest 
korzyść dwustronna. Z jednej strony 
znacząco możemy poprawić życie 
innych ludzi, a z drugiej pomagającym 
przynosi to wiele satysfakcji, uczy 
empatii i bycia razem. Pomaganie 
zdecydowanie buduje lepsze 
społeczeństwo, w którym ludzie 
troszczą się o siebie nawzajem.

Mikołowski finał poprowadzą sprawdzeni już na tym polu Piotr Wajda (na zdjęciu) 
oraz Marcin Górski, którzy potrafią rozgrzać do czerwoności wszystkie serca i z 
pewnością przyczynić się do rekordów podczas tradycyjnych licytacji na Rynku. 

Przygotowanie, organizacja i rozliczanie zebranych środków to praca całego 
sztabu wolontariuszy.

- Rowerowanie z Sercem organizuje O`Rety Team. To nasze tradycyjne rozpoczęcie sezonu - mówi Aneta 
Esnekier, mikołowska radna i zarazem koordynatorka akcji z ramienia O’Rety Team. - Za każdym razem 
nawiązujemy w jakiś sposób do ogólnopolskiego finału. W tym roku wyrysujemy płuca na mapie, bo gramy 
na rzecz pulmonologii. Przejedziemy wspólnie ok. 16 km - dodaje.
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Alkoholizm nazywany jest 
najbardziej demokratyczną 
chorobą, ponieważ może 

dotknąć każdego, bez względu na 
pozycję społeczną. Jest też choro-
bą śmiertelną, której wyrok można 
odroczyć tylko w jeden sposób - nie 
pijąc. Mylne jest także powszechne, 
społeczne wyobrażenie o osobach 
uzależnionych. Zaniedbany i zapity 
bezdomny na parkowej ławce to tyl-
ko jedna odsłona zjawiska. Podczas 
spotkań Anonimowych Alkoholików 
można spotkać lekarzy, dziennikarzy, 
biznesmenów, czasami osoby znane, 
których nigdy nie podejrzewaliśmy 
o jakieś problemy. Na mityngach AA 

przeważają jednak tzw. przeciętni lu-
dzie, których życie nie opływa w do-
statki, ale nie cierpią też biedy. Każ-
dy alkoholik ma własną opowieść, 
ale wszystkie te historie łączy jeden, 
wspólny mianownik. Jedni przez al-
kohol stracili majątki i zdrowie, inni 
pracę i rodzinę, a niektórzy wszystko. 
Czasu już nie cofną, ale mogą zbudo-
wać lepszą przyszłość. Jak to zrobić? 
Nie odpowiemy na to pytanie w „Na-
szej Gazecie”, ale zachęcamy wszyst-
kich mieszkańców, którym alkohol 
psuje życie, aby skorzystali ze wspar-
cia grup AA w powiecie mikołow-
skim. Taka decyzja nic nie kosztuje,  
a może zmienić wszystko.
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W pomaganiu JEST MOC!

- Czy w czasach wysokiej in-
flacji, kiedy ludzie liczą się z każ-
dym groszem, łatwo jest mobili-
zować ludzi do pomagania?

- Ludzie chętnie pomagają 
drugiej osobie, nawet jak sami 
borykają się z problemami. Naj-
chętniej wspieramy osoby, które 
znamy z podwórka, kolegę ze 
szkoły, sąsiada, dziecko koleżanki 
z pracy. To właśnie mieszkańcy 
powiatu mikołowskiego najczę-
ściej otrzymują pomoc poprzez 
Mikołowski Bazarek Charyta-
tywny. Powstał on z początkiem 
2019 roku, więc przez większość 
istnienia zmaga się z kryzysami, 
co nie przeszkadza nam w niesie-
niu pomocy innym.

- Czym jest Mikołowski Baza-
rek Charytatywny?

- Bazarek to nieformalna grupa 
działająca na Facebooku. Kiedy 
zgłosi się do mnie osoba, która 
potrzebuje wsparcia finansowe-
go na leczenie czy rehabilitację, 
„skrzykuję” ludzi o dobrym sercu, 
którzy oferują na stronie Bazarku 
przedmioty bądź usługi na licyta-
cje. Następnie przez określony czas 
trwa licytacja, w której uczestni-
czyć może każdy i jak to w licytacji 
- wygrywa ta osoba, która zaoferu-
je największą kwotę. Wpłata trafia 
bezpośrednio na subkonta osób 
potrzebujących, a przekazanie fan-
tu następuje pomiędzy osobą wy-
stawiającą a licytującym.

- Skąd pomysł i jak zaczęła się 
przygoda z Bazarkiem? 

- Kiedy założyłam grupę, ta 
idea nie była nowością. Jednak 

bazarki działały zwykle na rzecz 
jednej osoby. U nas dzieje się to 
cyklicznie i zmieniają się osoby, 
które wspieramy. Robię około sze-
ściu takich akcji w roku. A zaczęło 
się wszystko 5 lat temu od mojego 
kolegi - mikołowianina Łukasza 
Musiolika, który potrzebował no-
wego wózka. Wraz ze znajomymi 
postanowiliśmy zebrać potrzebną 
kwotę i wtedy właśnie założyłam 
grupę. Nie przyszło mi wówczas 
do głowy, że tak się rozwiniemy! 

- Porozmawiajmy zatem o licz-
bach. 5 lat istnienia bazarku to 
około 30 osób, które otrzymały 
wsparcie. Jak liczna jest teraz spo-
łeczność Bazarku i o jakich kwo-
tach mówimy? 

- Na ten moment grupa liczy 
3500 osób, głównie z Mikołowa. 

Jedna edycja bazarku pozwala ze-
brać od kilku do kilkunastu tysię-
cy złotych. W samym 2023 roku 
zebraliśmy ponad 30 tysięcy.

- Skąd biorą się przedmio-
ty wystawiane na bazarku i co 
można przekazać? 

- Przedmioty przekazują oso-
by prywatne, zwykle członkowie 
grupy o wielkim sercu przyno-
sząc je do Centrum Aktywności 
Społecznej w Mikołowie, gdzie 
bazarek ma swój magazyn. Mogą 
to być ubrania, książki, sprzęty, 
rękodzieło... właściwie wszyst-
ko, co komuś może się przydać 
i spodobać. Często także firmy 
przekazują swoje usługi na licy-
tację. 

- Bazarek widoczny jest nie 
tylko w Internecie.

- Zgadza się. Najczęściej Ba-
zarek odbywa się równolegle do 
wydarzeń w naszym mieście, 
których jestem współorganiza-
torką, przede wszystkim: Różowy 
Mikołów, Kobieta na Medal, im-
prezy z okazji Dnia Kobiet. Pod-
czas tych wydarzeń zbierane są 
również środki w ramach wpiso-
wego czy wejściówek. Promocja 
imprezy nakręca Bazarek, a... Ba-
zarek nakręca promocję imprezy. 

Dzięki temu kwoty trafiające do 
podopiecznych są jeszcze wyższe. 

- Czy twórcy Bazarku pobie-
rają jakiś procent wynagrodze-
nia?

- Nie, jest to działalność w stu 
procentach charytatywna, nie 
czerpię z niej żadnej korzyści fi-
nansowej. Ta „praca” daje niesa-
mowitą satysfakcję i stała się dla 
mnie sposobem na życie.

Skrzykuję ludzi o dobrym sercu
Rozmowa z ANETĄ STELMACH - inicjatorką, koordynatorką i wolontariuszką Mikołowskiego Bazarku Charytatywnego
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Nie zapijaj problemów - rozwiązuj je!
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ŁAZISKA GÓRNE
Grupa AA „Łaziska”

Łaziska Górne 
ul. Kościelna 4

niedziela godz. 18.15

ORZESZE
Grupa AA „Rynek”

Orzesze MOK
 ul. Rynek 1

poniedziałek godz. 19.00
(lipiec-sierpień godz. 18.00)

ORNONTOWICE 
Grupa AA „Środek”

Ornontowice 
ul. Zamkowa 4

środa godz. 20.00

MIKOŁÓW
Grupa AA „Przebudzenie”

Mikołów ul. Okrzei 14
piątek godz. 17.00

Grupa AA „ Inna Bajka”
Mikołów CAS ul. Jana Pawła II 4

sobota godz. 18.00

Anonimowi Alkoholicy 
mogą pomóc Ci w trzeźwieniu

tel. 737 900 768
infolinia: 801 033 242

www.aa.org.pl

Zgodnie ze statystykami alkoholizm w Polsce dotyka około 700-900 tysięcy osób, czyli 2,3 proc. populacji. Oznacza to, że w powiecie mikołowskim z tym 
problemem może się borykać ponad 2 tys. mieszkańców. Walka z alkoholizmem w pojedynkę jest bardzo trudna. Po pomoc warto sięgnąć do wspólnoty AA.
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PAMIĘTAJ, ŻE LAS I JEGO MIESZKAŃCY DOSKONALE  
WYCZUWAJĄ NASZĄ OBECNOŚĆ, OBSERWUJĄ Z UKRYCIA  

I NIE DĄŻĄ DO SPOTKAŃ Z LUDŹMI. PAMIĘTAJ: 

1. Lasy Skarbu Państwa są udostępniane dla ludności - przestrzegaj obowiązu-
jących w nich zasad, ustawionych znaków i ostrzeżeń wydanych w celu zapew-
nienia bezpieczeństwa osób i mienia.

2. Korzystaj z lasu rozsądnie - nie zakłócaj spokoju i porządku w lesie,
3. Dbaj o las - przyniosłeś śmieci, zabierz je ze sobą.
4. Nie używaj otwartego ognia poza miejscami do tego wyznaczonym - las 

płonie szybko, rośnie długo.
5. Nie puszczaj psów luzem - twój pupil może spowodować zagrożenie prowo-

kując leśne zwierzęta, może też być zagrożeniem dla mieszkańców lasu i innych 
osób z niego korzystających.

6. Ciesz się z pobytu w lesie razem z innymi - nie przeszkadzaj innym korzystać 
z jego dobrodziejstw.

7. Nie wjeżdżaj do lasu samochodem i nie zostawiaj go w nie wyznaczonych 
do tego celu miejscach - drogi leśne służą, m.in.: ochronie przeciwpożarowej 
lasów i musi być zachowana ich przejezdność.

8. Bądź odpowiedzialny - widzisz zagrożenia - reaguj, twoja pomoc może być 
nieoceniona.

9. Przed wycieczką przygotuj się na pobyt w lesie - zadbaj o swój komfort  
i bezpieczeństwo, w razie wystąpienia zagrożeń natychmiast wracaj do domu 
lub udaj się w bezpieczne miejsce.

10. Baw się dobrze i bezpiecznie wróć do domu.
Ważne jest przestrzeganie kil-

ku zasad, aby wizytą w le-
sie nie zakłócać życia je-

go mieszkańców, a także nie przeszka-
dzać innym, którzy wybrali las na miej-

sce spędzania wolnego czasu. Wjazd do 
lasu pojazdem silnikowym dopuszczal-
ny jest tylko drogami publicznymi. Nie-
którymi drogami leśnymi można wje-
chać do lasu, ale wyłącznie tymi, ozna-

czonymi drogowskazami dopuszczają-
cymi ruch, na przykład dojazdy do par-
kingów leśnych, leśniczówek czy ośrod-
ków wypoczynkowych. Biwakowanie, 
czy rozpalanie ogniska jest dozwolone 
tylko w miejscach wyznaczonych do te-
go celu przez właściciela lasu lub nadle-
śniczego. Poza tymi miejscami na tere-
nach leśnych, śródleśnych oraz w odle-
głości do 100 metrów od granicy lasu nie 
wolno rozpalać ognia. Zbieranie chrustu 
czy gałęzi na ognisko wymaga wcześniej-
szego ustalenia zasad zaopatrzenia się  
w drewno z leśniczym. 

 Hałas nie tylko stresuje zwierzęta, 
ale również uprzykrza odpoczynek in-
nym odwiedzającym las. Podobnie po-
zostawione śmieci, które mogą stano-
wić też śmiertelnie niebezpieczną pu-
łapkę dla zwierząt. Jesteśmy w lesie go-
śćmi i zachowujmy się tak, aby nasza wi-
zyta nie przyniosła szkody leśnemu eko-
systemowi. 

- W każdej kampanii wybor-
czej obietnice sypią się gęsto, 
lecz z ich realizacją bywa różnie. 
Czy zmiany w ustawie o referen-
dum lokalnym miały dać miesz-
kańcom do ręki bat na nieuczci-
wych polityków?

- To spore uproszczenie. Z de-
klaracji projektodawców zmian 
w przepisach o referendum lo-
kalnym wynika, że chodziło  
o zwiększenie udziału miesz-
kańców w procesach demokra-
cji bezpośredniej w ogóle. Istot-

nie jednak, ułatwieniom miały 
ulec również procedury odwoły-
wania, m.in. rad gmin oraz wój-
tów/burmistrzów. Instytucję re-
ferendum lokalnego przewidzia-
no już w ustawie z dnia 8 mar-
ca 1990 r. o samorządzie tery-
torialnym. Szczegółowe uregu-
lowania ulegały licznym zmia-
nom, które zaowocowały funk-
cjonującą od 15 września 2000 r. 
ustawą o referendum lokalnym. 
Pomimo upływu 30 lat referen-
da w Polsce nadal są rzadkością,  
a już te wiążące dla władz w 
szczególności. Dlatego wielo-
krotnie podnoszono - głównie 
przez organizacje pozarządowe - 
postulat dokonania stosownych 
zmian w przepisach.

- Czy naprawdę jest aż tak 
źle?

- Według autorów opracowa-
nia „Referendum lokalne: czas 
na reformę” w kadencji 2014-
2018 mieszkańcy gmin decydo-
wali o odwołaniu 45 organów 
wykonawczych i 15 stanowią-

cych, czyli rad gmin. Mając na 
uwadze, że w Polsce funkcjonu-
je 2477 gmin to iście śladowe ilo-
ści. Co ważne średnio tylko 11% 
tych referendów było ważne! 
Trudno oszacować liczbę inicja-
tyw, które w ogóle nie doszły do 
skutku, bo np. grupa mieszkań-
ców nie zdążyła w ustawowym 
terminie zebrać odpowiedniej 
liczby podpisów. Z powyższego 
wynika, że weryfikacja obietnic 
wyborczych włodarzy w trakcie 
trwania kadencji samorządu jest 
niezwykle trudna.

- Zmienić miał to projekt 
ustawy zakładający szereg mo-
dyfikacji oraz dodanie nowych 
przepisów w tej materii, które 
miały wejść w życie na początku 
tego roku. 

- Istotnie, 29 października 
2021 r. do laski marszałkow-
skiej wpłyną poselski projekt 
ustawy o zmianie ustawy o re-
ferendum lokalnym (druk nr 
1768). Najpoważniejsze mody-
fikacje przepisów miały pole-

gać na zmniejszeniu o połowę 
liczby obywateli niezbędnych 
do zainicjowania referendum 
(art. 4), z 10% do 5% upraw-
nionych do głosowania miesz-
kańców gminy albo powiatu  
i z 5% do 2,5% w przypadku 
województwa, wydłużeniu ter-
minu na zebranie podpisów 
mieszkańców popierających re-
ferendum z 60 dni do 6 mie-
sięcy (art. 14 ust. 1), likwida-
cji progów frekwencyjnych wa-
runkujących wiążący charakter 
wyniku referendum lokalne-
go (art. 55 ustawy) oraz wpro-
wadzenie reguły maksymal-
nie dwóch referendum w cza-
sie trwania kadencji. Po licz-
nych zmianach w procesie legi-
slacyjnym, ustawa miała zostać 
poddana pod głosowanie na 
posiedzeniu Sejmu w kwietniu  
2023 r., jednak spadła z porząd-
ku obrad. Prace w poprzedniej 
kadencji nie zostały zakończo-
ne, więc zgodnie z zasadą dys-
kontynuacji nowo wybrany 
Sejm tą ustawa się nie zajmie.

- Jaka jest pana ocena tych re-
gulacji?

- Kierunek zmian był zasad-
niczo dobry, jednak diabeł tkwi 
w szczegółach. Przykładowo wy-
dłużenie czasu na zbieranie pod-
pisów zasługuje na aprobatę, bo 
to zawsze żmudny proces, o któ-
ry rozbija się wiele inicjatyw. Dą-
żąc jednak do zniesienia wymo-
gu frekwencyjnego, wynoszące-
go 3/5 liczby biorących udział  
w wyborze odwoływanego orga-
nu, projektodawcy wylali dziec-
ko z kąpielą. Takie rozwiąza-
nie wprowadziłoby chaos w sa-
morządach, co nie uszło uwadze 
ekspertów z Biura Analiz Sejmo-
wych. W efekcie poprawek za-
miast zniesienia, pozostawiono 
wymóg na dotychczasowym po-
ziomie. Rozsądniejszym rozwią-
zaniem byłoby jak się wydaje ob-
niżenie progu np. do 2/5 zamiast 
jego likwidacji. Zmiany przepi-
sów dotyczących referendum lo-
kalnego są potrzebne, ale bez ro-
bienia rewolucji.

Rozmawiał Jerzy Filar

ADAM MYSZOR - radca prawny wpisany na listę Okręgowej Izby Radców 
Prawnych w Katowicach, wieloletni pracownik sądu rejonowego oraz urzę-
du miejskiego, uczestnik licznych szkoleń organizowanych przez Ministerstwo 
Sprawiedliwości oraz Krajową Szkołę Sądownictwa i Prokuratury, w kadencji 
2010-2014 radny powiatowy, obecnie radny Gminy Wyry.

Obiecanki cacanki, a mieszkańcowi referendum?
1 stycznia 2024 r. miał być przełomową datą dla instytucji referendum lokalnego w Polsce.  

Planowano, m.in. ułatwienie procedury odwoływania władz gminy. O potrzebnych zmianach w przepisach, 
które nie nadeszły rozmawiamy z ADAMEM MYSZOREM, radcą prawnym i samorządowcem.

Materiał partnera

Sezon na leśne wyprawy trwa cały rok

Najlepiej po lesie spaceruje się latem, choć wielu miłośników 
aktywnej rekreacji przekonuje, że idealną porą roku jest 
zima. Tak czy inaczej, zasady odpowiedzialnego zachowania 
się w lesie obowiązują przez cały rok.



Podczas każdej edycji Ga-
li widzów zgromadzo-
nych w hali mikołow-

skiego MOSiR jak i przed te-
lewizorami podczas interne-
towej transmisji, przyciągają 
przede wszystkim emocjonu-
jące walki. Prawdziwymi bo-
haterami tej imprezy są jednak 
mali wojownicy, którzy wal-
czą o swoje zdrowie i życie. Nie 
zawsze są to zwycięskie star-
cia. Cały dochód z trzeciej Gali  
w 2021 roku został przeznaczo-
ny na rzecz Oliwki, zmagającej 
się z białaczką limfatyczną. Kil-
ka dni temu na profilu facebo-
okowym Dariusza Zająca, orga-
nizatora imprezy i prezesa Sto-
warzyszenia Flash K-1 Miko-
łów, ukazała się bardzo smut-
na informacja. Nie pomogły 
pieniądze, modlitwy i starania 
lekarzy. Dziewczynka zmarła. 
Będziemy o Niej pamiętać pod-
czas 6. Charytatywnej Gali Kic-
koboxingu. 

Do 16 marca zostało 
jeszcze ponad dwa 
miesiące, ale  
o turnieju już jest 
głośno w internecie.

Organizatorzy nie poda-
li jeszcze listy walk, ale śledząc 
wpisy na profilach zawodni-
ków można się spodziewać 
wielkich emocji. W Mikołowie 
wystąpi, m.in. Sebastian Szcze-
rek, znany również jako Mło-
dy. To niezwykła osobowość 
w świecie sportów walki. Jest 
nie tylko fighterem, ale także  
DJ-em i producentem muzycz-
nym. Jego przeciwnikiem bę-
dzie Lukrecius Chang, nazy-
wany też „czeskim Van Dam-
mem”. Warto śledzić profile 
Dariusza Zająca i Stowarzysze-
nia K1 Mikołów, bo tam ujaw-
nianie są kolejne szczegóły do-
tyczące Gali. 

Wiadomo za to, 
dla kogo zostanie 
przeznaczony dochód 
z imprezy.

Tym razem wojownicy oraz 
wojowniczki o mocnych pię-
ściach i dobrych sercach powal-
czą o pieniądze na rzecz Adria-
na Michalika i Dariusza Tomec-
kiego. Adrian to 11-letni miesz-
kaniec Mikołowa chorujący na 
achromatopsję, bardzo rzadką 
wadę wzroku o podłożu gene-
tycznym. Dziecko z tą chorobą 
jest dosłownie oślepiane przez 
naturalne światło dzienne,  
a świat widzi wyłącznie w odcie-
niach szarości. Darek to 9-letni 
mikołowianin, który urodził się 
z wadami wrodzonymi. Najpo-
ważniejsza z nich to rozszczep 
całkowity, obustronny war-
gi, podniebienia oraz wyrost-
ka zębodołowego. Chłopiec ży-
je z jedną nerką, ponieważ dru-
ga została zniszczona w proce-
sie chorobowym. 

W ubiegłym roku 
podczas 5. Gali 
zabrano ponad  
60 tys. zł. Liczymy, że 
w tym roku ten rekord 
zostanie pobity.

Mocną stroną imprezy są 
walki. Tak jest od pierwszej 
edycji, kiedy gwiazdą wieczoru 
był Frenky Flash, mieszkający 

w Austrii polski zawodnik for-
muły K-1. Jedenaście razy zdo-
był mistrzostwo świata WFCA. 
Trzykrotnie sięgnął po tytuł mi-
strza Europy. Dwa razy zdobył 

złoto w mistrzostwach Austrii. 
Frenky jest przyjacielem Dariu-
sza Zająca i współorganizato-
rem mikołowskiej Gali. To jego 
nazwisko przyciąga do Mikoło-

wa znanych i utytułowanych za-
wodników. W lutowym wyda-
niu „Naszej Gazety” zamieści-
my kolejne informacje o 6. Cha-
rytatywnej Gali Kickoboxingu.

13www.naszagazeta.infostyczeń 2024 r. Pod naszym patronatem

Mocne pięści, dobre serca, szczytny cel
DARIUSZ ZAJĄC, 
prezes Stowarzyszenia Flash K-1 Mikołów
Pod względem sportowym zapowiada się kolejna efektowna Gala. 
Wśród kilkunastu pojedynków, kilka z nich to będą absolutne 
„petardy”. Najważniejszy jest jednak cel charytatywny. Wojownicy 
występujący w ringu będą się bić o pasy i medale, ale przede 
wszystkim o zdrowie dla naszych, małych podopiecznych.

u 16 marca odbędzie 6. Charytatywna Gala Kickoboxingu. Szykują się ogromne emocje 
i walka nie tylko o mistrzowskie pasy, ale także o pieniądze dla chorych dzieci.  
Z obozu organizatorów Gali dochodzą dobre i niestety też smutne informacje.

Frenky „Flash” (w pasie mistrzowskim), jeden z najlepszych 
kickbokserów w historii tej dyscypliny jest wielkim przyjacielem 
Dariusza Zająca i mikołowskiej Gali.



MIKOŁÓW styczeń 2024 r.14
Sfinansowano ze środków Gminy Mikołów

Mikołowianin Daniel Macioł 15 grud-
nia został indywidualnym Mistrzem 
Polski w bilardzie. Podczas zawodów 

w Kielcach Daniel zdołał odrobić 5-punktową 
stratę i pokonał swojego klubowego kolegę Woj-
ciecha Szewczyka (rozgrywki w odmianie 9 bil). 
Tym samym zdobył tytuł Mistrza Polski i pierw-
sze miejsce w rankingu krajowym. 

Z kolei Wojciech Szwiec - dyrektor Muzeum  
w Mikołowie - odebrał z rąk kapituły konkursu 
jednoaktówka po śląsku pierwszą nagrodę za 
utwór sceniczny „Cudów Nima”. Opowiada on 
o fikcyjnej wsi Bożydarowice, w której dochodzi 
do kradzieży figury z kościoła... Oczywiście cały 
utwór napisany jest w języku śląskim.

Serdeczne gratulacje dla Panów!

STANISŁAW PIECHULA,
burmistrz Mikołowa

MIKOŁOWSKI 
kalendarz na 2024

Naszą tradycją stało się przy-
gotowanie dla Państwa mi-
kołowskiego kalendarza na 

2024 rok. Arkusz formatu B1 z pięk-
nymi fotografiami różnych miejsc 
naszego miasta to na pewno przy-
datny, praktyczny gadżet. Wydru-
kowaliśmy 1000 egzemplarzy, które 
- muszę przyznać - bardzo szybko 
się rozeszły. Jeśli ktoś z Państwa nie 
miał jeszcze okazji go sobie zabrać 
z Urzędu, odłożyłem kilkadziesiąt 
sztuk. W najbliższych dniach będą 
czekać na Państwa w moim sekreta-
riacie. Serdecznie zapraszam. 

Polecam Państwu zielony parking na Więcka (przy targowisku)

Cały teren został odpowiednio utwardzony i upo-
rządkowany. Wykonaliśmy 60 miejsc postojowych 
stosując specjalne geo-kraty przez które przerastać 

będzie zielona trawa. Pozostałe stanowiska wykonane zosta-
ły z ażurowych płyt typu YOUMBA. Łącznie parkować bę-
dzie tu mogło około 110 pojazdów. 

Zależało nam przede wszystkim na tym, by zagospodaro-
wywać wodę opadową. Dzięki materiałom przepuszczalnym 

mamy efekt tzw. naturalnej miejscowej retencji. Fakt, że nie 
zasklepialiśmy parkingu betonem czy asfaltem pomoże nam 
uniknąć podtopień w miejscach sąsiadujących. 

Parking posiada centralne oświetlenie. Zadbaliśmy też 
także o nowe nasadzenia: gruszy drobnoowocowych, jarzę-
bów pospolitych, lilaków pospolitych, tawuł czy rozplenic 
japońskich. Zainstalowane są też domki dla owadów i ule. 
Całość kosztowała około 1 mln złotych.

u Od kilku dni kierowcy korzystają już z naszej nowej inwestycji 
- zielonego parkingu przy ul. Więcka. Choć to centrum miasta 
od lat było tu klepisko. Wykorzystaliśmy szansę jaką dały 
nam konkursy w ramach Funduszy Norweskich. Nasz projekt 
„Mikołów dla klimatu” zawierający kilkanaście poddziałań 
otrzymał najwyższe dofinansowanie w kraju. 

Choć 60-lecie SP4 oznacza osiągnięcie 
wieku emerytalnego, szkoła wcale na 
emeryturę się nie wybiera - a wręcz prze-

ciwnie. W przyszłym roku planujemy pełnoska-
lową inwestycję, polegającą na budowie hali spor-
towej oraz rozbudowie części dydaktycznej i za-
plecza gastronomicznego. 

Dyrekcji szkoły, wszystkim nauczycie-
lom, pracownikom, a także uczniom naszej 

„Czwórki” składam najlepsze życzenia na 
przyszłe lata. Życzę, by Wasz codzienny trud 
wkładany w kształcenie i wychowywanie na-
szych dzieci, przerodził się w ich osobiste suk-
cesy naukowe i życiowe, życzę by realizowa-
na przez Was misja była dla źródłem satysfak-
cji i spełnienia. 

Gratuluję pięknych występów podczas sa-
mej uroczystości jubileuszowej. 

60 lat Szkoły Podstawowej 60 lat Szkoły Podstawowej nr 4 na Kamioncenr 4 na Kamionce
Szkoła na Kamionce w pięknym stylu świętowała jubileusz 
60-lecia. Przez dekady wykształciły się tu już 3 pokolenia 
mikołowian. Jeden z uczniów powiedział nam: - Tu chodziła 
moja babcia, moja mama, a teraz ja z bratem.
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Wspaniałe informacje napłynęły do nas jeszcze w końcówce ubiegłego roku. 
Otóż Wojciech Tkacz, Dyrektor MOSiR-u w Mikołowie po ponad 30 latach od 
nominacji olimpijskiej, otrzymał kolejne powołanie od Prezesa Polskiego 
Komitetu Olimpijskiego. Tym razem - jako przedstawiciel Komisji Sportu 
Młodzieżowego w kadencji 2023-2027, będzie wyszukiwał młodych talentów 
wśród sportowców uprawiających dyscypliny olimpijskie. 



MIKOŁÓWstyczeń 2024 r. 15
Sfinansowano ze środków Gminy Mikołów

MATEUSZ HANDEL, 
wiceburmistrz Mikołowa
Z zamiarem zagospodarowania 
terenu wzdłuż ulicy św. Wojciecha 
nosiliśmy się od dawna. Spora, 
ulokowana w centrum miasta 
działka, pozwalająca jednak 
odciąć się od zgiełku i hałasu, to 
świetnie miejsce na rekreacyjny 
projekt. Co prawda mamy zimę 
i obecnie cieszymy się śniegiem, 
ale wiosną miejsce to z pewnością 
przyciągnie do siebie i młodych, 
i dojrzałych mieszkańców 
Mikołowa. My już planujemy 
dalszy rozwój tego miejsca. 

Park obejmuje powierzchnię 
około 2000 m2, z czego 1000 m2  
to drewniane pomosty uła-

twiające poruszanie się po nim. Gdy 
poprawi się pogoda będzie można 
tu przysiąść i odpocząć, pobawić się  
z dziećmi, 

Ma to być miejsce, w którym bę-
dzie można spotkać się z naturą. Dla 
wzbogacenia szaty roślinnej wykona-
liśmy szereg nasadzeń rodzimych ga-

tunków. Dzięki temu park będzie rów-
nież schronieniem dla zwierząt. 

Inwestycja została zrealizowana  
w ramach projektu „Mikołów dla kli-
matu” dofinansowanego z Funduszy 
Norweskich. To pierwszy etap, w przy-
szłości planujemy rozwijać ten teren. 
Całkowity efekt podziwiać będzie moż-
na wczesną wiosną, gdy wszystko się 
zazieleni i zakwitnie. Niemniej do obej-
rzenia zachęcamy już dziś.

Park Trzech Pokoleń 
- nowe miejsce do wypoczynku i spotkań

Jadąc wzdłuż potoku Jamna przy ulicy św. Wojciecha, mijaliśmy sporych rozmiarów 
niezagospodarowany do tej pory teren. W ostatnich tygodniach przeszedł on 
metamorfozę. Powstał tu Park Trzech Pokoleń - miejsce wypoczynku dla każdego. 

28 stycznia odbędzie się już 32. Finał WOŚP. Motto tegorocz-
nej akcji brzmi „Tu wszystko gra OK!”. W Mikołowie Finał 
zorganizuje sztab pod wodzą Łukasza Hirsy. Sprawy dopi-

nane są już na ostatni guzik, a już wiadomo że odbędą się m.in.:

27 stycznia 
9:00 - 14:00 II WOŚP-owy Turniej Siatkówki w MOSiRze
16:00 -17:00 zabawy dla dziecie oraz zajęcia sportowe

28 stycznia
10:00 - 14:00 Bieg/Marsz „Od Serca dla serca” - wokół starówki. 
12:30 Rowerowanie z sercem i O’Rety Team.
14:00 START imprezy - 32. Finał Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy. 
14.15 - 15:00 Koncert zespołu Banana Boat
Licytacje, prezentacje sponsorów, wieści ze sztabu
15:30 Koncert zespołu Chłodno 
Licytacje, wieści ze sztabu
18.15 - 19.15 koncert zespołu Snowblind
20:00 Finał imprezy: Światełko do nieba. 

Gorąco zapraszamy, bądźmy hojni, bądź razem! 

Finał WOŚP

Polecam Państwu zielony parking na Więcka (przy targowisku)



ORZESZE styczeń 2024 r.16
Sfinansowano ze środków Miasta Orzesze

Uroczystość z okazji Jubileuszy Mał-
żeńskich odbyła się 14 grudnia w Sali 
Widowiskowej w Jaśkowicach. Złote 

Gody (50 lat związku małżeńskiego) obcho-
dziły 52 pary, Diamentowe Gody (60. rocznica 

ślubu) - 16 par, a Żelazne Gody (65 lat małżeń-
stwa) - 8 par.

- Prawdziwie zgodne i dobre małżeństwo to takie, 
które przetrwa wszystkie życiowe problemy i bolączki, 
by po latach zyskać wzajemne zrozumienie, tolerancję 

oraz szacunek - mówił Mirosław Blaski, burmistrz 
Orzesza, który w imieniu Prezydenta RP uhonoro-
wał pary medalami za długoletnie pożycie małżeń-
skie. Jan Mach, przewodniczący Rady Miejskiej wrę-
czył Paniom kwiaty. Nie zabrakło też upominków.

Mieszkańcy Orzesza 
Zazdrości spotkali 
się z okazji Dnia Se-

niora. Sołtys i Rada Sołecka za-
dbali o poczęstunek i świątecz-
ną atmosferę. 

Po mszy świętej goście spotkali 
się w Restauracji „U Jakuba”. Soł-
tys Katarzyna Śmieszek dzięko-
wała za tak liczną obecność i ży-
czyła miłego popołudnia.

- Składam gorące życzenia 
zdrowia, szczęścia, pogody ducha 
i Błogosławieństwa Bożego. Niech 
każdy dzień przynosi Państwu du-
żo ciepła i miłości ze strony bli-
skich - mówił burmistrz Miro-
sław Blaski.

Orzeski MOK oraz MBP zadbają  
o to, by dzieci i młodzież nie nu-
dziły się w ferie zimowe.

W pierwszym tygodniu ferii w Miejskim 
Ośrodku Kultury niemal każdego dnia od-
bywać się będą inne zajęcia plastyczno- 
techniczne. W ten sposób powstaną: ptasz-
ki z kolorowych nici, magiczne nocne pejza-
że (collage), slimy, glutki i mikstury oraz so-
wy wyczarowane z kartek papieru (origami). 
W drugim tygodniu każdy dzień poświęco-
ny będzie innej tematyce, zaplanowano: fil-
mowy poniedziałek, teatralny wtorek, mu-
zyczną środę, plastyczny czwartek i fotogra-
ficzny piątek. 

Wśród propozycji MOK znajdą się rów-
nież warsztaty myślenia wizualnego, czy-
li robienie tzw. sketchnotek. MOK zapla-
nował też zajęcia szachowe (od 29 do 31 
stycznia), które odbędą się w różnych gru-
pach zaawansowania oraz warsztaty kuli-
narne „Kakao i spółka, czyli jak rozgrzać 
się po sankach” oraz „I cóż, że ze Szwecji, 
czyli łamańce na językach”. Jedną z propo-
zycji jest również wycieczka w Beskid Ślą-
ski - Trzy Kopce Wiślańskie, która od-
będzie się 27 stycznia. Zapisy na zajęcia 
i dodatkowe informacje pod numerem:  
32 22 13 508.

Natomiast Miejska Biblioteka Publicz-
na w Orzeszu w drugim tygodniu ferii (od 
05.02 do 09.02 w godz. 10-14) zorganizuje 
zajęcia dla dzieci z klas I-V. W planach haft 
diamentowy, kodowanie i praca z robotami, 
zajęcia plastyczne, oglądanie filmów oraz 
wspólne czytanie książek. Zgłoszenia przyj-
mowane są do 26 stycznia. Zapisy i dodat-
kowe informacje pod numerem telefonu  
32 22 15 526. 

5.02, o godz. 10:00 w bibliotece odbędzie 
się przedstawienie teatralne „Stoliczku na-
kryj się” w wykonaniu Studia Teatralnego 
KRAK-ART. Wstęp bezpłatny dla wszyst-
kich chętnych dzieci.

n Do końca 2021 roku należało wy-
mienić kocioł na paliwo stałe, któ-
ry na dzień 1 września 2017 r. miał 
powyżej 10 lat od daty produkcji lub 
nie posiadał tabliczki znamiono-
wej, a został wyprodukowany przed 
1.09.2007 r.

n Do końca 2023 roku należało wy-
mienić kocioł na paliwo stałe, który 
na dzień 1 września 2017 r. miał od 
5 do 10 lat od daty produkcji, a zo-
stał wyprodukowany od 1.09.2007 r. 
do 31.08.2012 r.

n Do końca 2025 roku należy wymie-
nić kocioł na paliwo stałe, który na 
dzień 1 września 2017 r. miał poni-
żej 5 lat od daty produkcji, a został 
wyprodukowany od 1.09.2012 r. do 
31.08.2017 r.

n Do końca 2027 roku należy wymie-
nić kocioł spełniający wymagania  
w zakresie emisji zanieczyszczeń 
określonych dla klasy 3 lub klasy 4 
według normy PN-EN 303-5:2012.
Przypominamy o możliwości sko-

rzystania z dofinansowania do wy-
miany starego źródła ciepła oraz do 
termomodernizacji budynku w ra-
mach Programu „Czyste Powietrze”. 
Kontakt: Referat Ochrony Środowi-
ska, Rolnictwa, Leśnictwa i Szkód 
Górniczych UM Orzesze - pok. nr 9,  
tel.: 32 32 48 818.

Zawiadamia się mieszkań-
ców, że do dnia 29 lutego 
2024 r. można zgłaszać kan-

dydatów na ławników do Sądu Okrę-
gowego w Katowicach do orzeka-
nia w sprawach karnych na kaden-
cję 2024-2027 w wyborach uzupeł-
niających. Zgłoszenia będą przyjmo-
wane do 29.02.2024 r. w Biurze Rady 
Miejskiej Urzędu Miejskiego Orzesze  
(I piętro - sekretariat): od ponie-
działku do środy w godz. 7.30-15.30,  
w czwartki w godz. 7.30- 17.00, w piąt-
ki w godz. 7.30-14.00.

Szczegółowe informacje zamiesz-
czone są na stronie internetowej Urzę-
du Miejskiego (www.orzesze.pl), moż-
na je również uzyskać w Biurze Rady 
Miejskiej oraz telefonicznie pod nume-
rem 32 32 48 825 lub 667 925 705.

Szczegółowych informacji dotyczą-
cych wzoru wniosku i załączników, które 
należy złożyć w ramach rekrutacji udzie-
lają poszczególne placówki. 
1. Przedszkole z Oddziałem Integracyj-

nym nr 1 w Orzeszu 32 22 15 278
2. Przedszkole Orzeszkowe Brzdące  

nr 2 w Orzeszu 32 22 13 710

3. Przedszkole Tęczowy Promyk nr 3  
w Zawadzie 32 22 15 610

4. Przedszkole Zdrowe Jagódki nr 6  
w Zawiści 32 22 13 552

5. Przedszkole nr 7 w Gardawicach  
32 22 13 101

1. Oddział Przedszkolny przy SP4  
w Jaśkowicach 32 22 15 558

2. Oddział Przedszkolny przy SP5  
w Zazdrości 32 22 15 216

3. Oddział Przedszkolny przy SP8  
w Mościskach 32 22 15 724

4. Oddział Przedszkolny przy SP9  
w Zgoniu 32 22 15 725

5. Oddział Przedszkolny przy SP10  
w Woszczycach 32 22 15 122

Uroczystość z okazji Jubileuszy MałżeńskichUroczystość z okazji Jubileuszy Małżeńskich

Ferie zimowe tuż, tużRekrutacja do przedszkoli
Wydział Edukacji Urzędu Miejskiego Orzesze informuje, że rekrutacja do orzeskich 
przedszkoli i oddziałów przedszkolnych przy szkołach podstawowych na rok szkolny 
2024/2025 odbędzie się od 15 do 26 stycznia 2024 r. 

Dzień Seniora w Zazdrości

Przypominamy 
o terminach 

wymiany kotłów

Ogłoszenie 
- ławnicy sądowi



ORZESZEstyczeń 2024 r. 17
Sfinansowano ze środków Miasta Orzesze

Miejski Ośrodek Kultury w Czer-
wionce-Leszczynach 16 i 17 grud-
nia 2023 roku stał się „centrum 

dowodzenia” Szlachetnej Paczki. To tutaj dar-
czyńcy przywozili dary, a wolontariusze za-
wozili je rodzinom w potrzebie. I tak, 44 wo-
lontariuszy dotarło z pomocą do 86 rodzin!

- Te chwile, kiedy nasi wolontariusze zawo-
żą paczki rodzinie są bardzo wzruszające - mó-
wi Natalia Kubasa, liderka Szlachetnej Pacz-
ki Rejon Czerwionka-Leszczyny, Ornontowi-
ce, Orzesze.

Wiele osób wzięło udział w Weekendzie Cu-
dów. Byli wśród nich: Mirosław Blaski, bur-
mistrz Orzesza, Wiesław Janiszewski, bur-
mistrz Czerwionki-Leszczyn, Marcin Kotyczka, 
wójt Ornontowic i Marek Profaska, wicestaro-
sta Powiatu Rybnickiego. Samorządowcy dzię-
kowali darczyńcom i wolontariuszom.

Burmistrz Orzesza objął Szlachetną Paczkę 
honorowym patronatem. Więcej zdjęć na Face-
booku Gazety Orzeskiej.

W niedzielę 10 grudnia Plac Targo-
wy w Orzeszu wypełnił się ludź-
mi. Wszystko za sprawą Orze-

skiego Jarmarku Bożonarodzeniowego, który 
zorganizował Miejski Ośrodek Kultury, a pa-
tronatem objął burmistrz miasta.

Każdy mógł poczuć tu świąteczną atmos-
ferę, kupić bożonarodzeniowe dekoracje  
i prezenty, posłuchać nastrojowej muzyki 

oraz zjeść coś dobrego. Oczywiście nie mo-
gło zabraknąć darmowej karuzeli dla dzieci. 
2 Szczep Harcerski „Polana” przekazał Miro-
sławowi Blaskiemu, burmistrzowi Orzesza 
Betlejemskie Światło Pokoju.

Kiermasz świąteczny zorganizowała rów-
nież Miejska Biblioteka Publiczna w Orzeszu. 
Można było tu kupić ręcznie robione ozdo-
by, kartki, książki dla dzieci oraz skosztować 

zimowej herbaty. Natomiast w Orzeskim 
Centrum Integracji i Rozwoju swoją siedzibę 
miało Biuro Świętego Mikołaja. Mieszkańcy 
przynosili tu podarki, które potem trafiły do 
Domu Dziecka w Orzeszu. Biuro zorganizo-
wała Anna Kopańska, a działało ono pod ho-
norowym patronatem burmistrza.

Więcej zdjęć na Facebooku Gazety Orze-
skiej.

Wnioski o przyznanie nagród lub wyróżnień za osiągnięte wy-
niki sportowe za rok 2023 można składać w biurze podaw-

czym Urzędu Miejskiego Orzesze od 2 do 31 stycznia 2024 r. 
Wniosek o przyznanie nagrody oraz Uchwała XXIX/345/21 Rady 

Miejskiej Orzesze z dnia 25 lutego 2021 r. znajdują się na www.orzesze.pl 
oraz w wersji papierowej w Wydziale Edukacji UM Orzesze.

Do wniosku należy dołączyć uwierzytelnione kserokopie dokumen-
tów potwierdzających osiągnięcie wyniku sportowego.

Sztab #631 w Szkole Pod-
stawowej nr 3 w Orzeszu 
Zawadzie przygotowuje 

się do 32. Finału Wielkiej Or-
kiestry Świątecznej Pomocy, 
który odbędzie się 28 stycznia 
2024 roku. 

Wolontariusze będą kwesto-
wać na terenie całego miasta. 
Sztab WOŚP tradycyjnie mie-
ścić się będzie w SP3 w Orze-
szu Zawadzie. Od godz. 15.30 
działać tu będzie Słodki Bufet, 
a o godz. 17 będzie można zo-
baczyć Jasełka w wykonaniu 
uczniów.

Oprócz udziału w kweście 
ulicznej sztab zachęca do prze-
kazania rzeczy, które będą mo-
gły zostać zlicytowane na aukcji 

internetowej (https://allegro.
pl/uzytkownik/WOSP_Orze-
sze). Kontakt: SP3 w Orze-
szu Zawadzie, ul. Szkolna 44,  
tel.: 32 22 15 271, mail: sp3@
orzesze.pl.

Można też wpłacać pienią-
dze na sztabową eSkarbonkę 
- wpłaty online na konto Sztab 
#631 w Orzeszu-Zawadzie: 
https://eskarbonka.wosp.org.
pl/pywopibomi

Więcej kursów linii „Z” 
i połączenie z Ornontowicami

Nagrody 
dla sportowców czekają

WOŚP w Orzeszu
ŚWIĄTECZNY CZAS W ORZESZU
u Poczuliśmy prawdziwą magię Świąt Bożego Narodzenia.

Weekend cudów, czyli finał Szlachetnej Paczki

W naszym mieście działają 
dwie bezpłatne linie auto-
busowe „Ł”, które komuni-

kują Jaśkowice, Zawadę, Orzesze z Łazi-
skami oraz linia „Z”, która zapewnia bez-
płatną komunikację na terenie Orzesza 
(docelowo do centrum przesiadkowego, 
gdzie się można przesiąść z busa na po-
ciąg). W zeszłym roku Mirosław Blaski, 
burmistrz Orzesza zapowiedział rozsze-
rzenie bezpłatnej komunikacji oraz uru-
chomienie darmowych kursów z Orzesza 
do Ornontowic. 

Zgodnie z obietnicą 02.01.2024 r. 
zwiększyła się liczba kursów linii „Z” na 
trasie Orzesze Zgoń - Orzesze Dworzec 

PKP. - Próbowaliśmy jak najlepiej do-
stosować kursowanie busów do rozkła-
du jazdy pociągów. Niestety jest to bardzo 
trudne, ponieważ rozkłady PKP są czę-
sto zmieniane - mówi burmistrz. - Cie-
szę się, że udało się uruchomić bezpłat-
ne kursy z Orzesza do Ornontowic, któ-
re są przez nas współfinansowane. Nasza 
młodzież będzie mogła teraz dojeżdżać 
do Zespołu Szkół Ponadpodstawowych,  
a mieszkańcy Ornotowic dotrą do cen-
trum przesiadkowego w Orzeszu - dodaje 
Mirosław Blaski.

Rozkład jazdy linii „Z” oraz linii z Or-
nontowic do Orzesza Bus nr 2 znajduje 
się na: www.orzesze.pl.

Od początku 2024 roku mieszkańcy Orzesza mogą korzystać 
z nowych kursów darmowej linii autobusowej „Z”. Powstało 
też, zapowiadane przez burmistrza, bezpłatne połączenie 
autobusowe z Ornontowicami.



/MiastoLaziskaGorne
Zdjęcia: Gazeta Łaziska

ŁAZISKA GÓRNE styczeń 2024 r.18
Sfinansowano ze środków Miasta Łaziska Górne

Na koniec 2023 roku licz-
ba łaziszczan wynosi-
ła 19 763, o 177 osób 

mniej względem analogicznego okre-
su roku poprzedniego, który to za-
mknął się liczbą 19 940 łaziszczan.  
W Łaziskach Górnych mieszka więcej 
kobiet niż mężczyzn. 9 442 to liczba 
mężczyzn na dzień 31.12.2023 r., na-
tomiast liczba kobiet na ten sam dzień 

to 10 321 (na dzień 31.12.2022 r. licz-
ba kobiet wynosiła 10 396, a mężczyzn  
9 544). 

Łaziski Urząd Stanu Cywilnego  
w 2023 roku zarejestrował 60 ślubów  
(o 12 mniej względem roku 2022, kiedy 
zarejestrowano 72 śluby), w tym 33 cy-
wilne, 24 konkordatowe i 3 transkryp-
cje ślubów, które miały miejsce za gra-
nicą, a także zarejestrował 44 rozwody.

n 14 stycznia, godz. 18:00 - operetka „Noc w Wenecji” Johanna Straussa  
w wykonaniu Teatru Muzycznego Arte Creatura, sala widowiskowa MDK (bi-
lety w cenie 120 zł (parter) do nabycia w kasie biletowej MDK oraz za pośred-
nictwem strony KUPBILECIK).

n 19 stycznia, godz. 17.30 - Pokaz filmów Henryka Latuska i AKF Nurt 58, sa-
la widowiskowa MDK (bezpłatne wejściówki można odbierać w kasie bile-
towej MDK).

n 20 stycznia, godz. 17.00 - Karnawałowy koncert chórów, sala widowiskowa 
MDK (bezpłatne wejściówki można odbierać w kasie biletowej MDK).

Od tego roku łaziszczanie 
nie będą już składać 
papierowego wnio-

sku o wydanie dowodu osobistego. 
Wszystko odbywać się będzie elek-
tronicznie. W urzędzie zainstalowa-
no tablet, na którym swoim własno-
ręcznym podpisem dokonujemy po-
twierdzenia danych. Wniosek moż-
na też złożyć online. Wizyta w urzę-

dzie jest jednak konieczna po to, aby 
złożyć własnoręczny podpis i odciski 
palców. Na wizytę w urzędzie mamy  
30 dni od złożenia wniosku przez in-
ternet. Po tym terminie wniosek nie 
zostanie zrealizowany (pozostanie bez 
rozpoznania). Wniosek online moż-
na złożyć za pośrednictwem strony: 
https://www.gov.pl/web/gov/uzy-
skaj-dowod-osobisty.

29 grudnia 2023 roku na lo-
dowisku łaziskiego MOSiR 
odbyła się dyskoteka na lo-

dowisku. Zgromadziła ona nie tylko mi-
łośników jazdy na łyżwach, ale przede 
wszystkim wszystkich tych, którzy 
chcieli spędzić aktywnie czas przy do-
brej muzyce. Przypominamy, że ślizgaw-
ka na łaziskim lodowisku czynna jest co-
dziennie. Zapraszamy do skorzystania  
z oferty!

DZIEJE SIĘ:

Miasto w liczbach

WNIOSEK O DOWÓD 
tylko elektronicznie

Zimowa zabawa na lodowiskuZimowa zabawa na lodowisku

Za nami wyjątkowy czas świąteczno-noworocz-
ny, który sprzyjał licznym spotkaniom, a tak-
że organizacji akcji społecznych i jarmarków, 

które zostały zorganizowane przez łaziskie placówki oświa-
towe, a także łaziską bibliotekę, dom kultury i MOSiR.

CZAS 
spotkań



WYRYstyczeń 2024 r. 19
Sfinansowano ze środków Gminy Wyry

/gminawyryZachęcamy wszystkich mieszkańców do śledzenia i polubienia fanpage Gminy Wyry na facebooku

Zgodnie z projektem budżetu,  
w naszej gminie planowane jest 
osiągnięcie dochodów na pozio-

mie 77,7 mln zł, zaś wydatków w kwocie 
82,7 mln zł. Przyszłoroczny budżet będzie 
więc deficytowy. Deficyt wyniesie 5 mln zł 
i zostanie pokryty planowanymi przycho-
dami ze sprzedaży obligacji komunalnych 
o wartości 4 mln zł oraz wolnymi środka-
mi w kwocie 1 mln zł. Mimo kolejnego 
trudnego budżetu gmina nie rezygnuje  
z ważnych inwestycji. Przeznaczy na nie  
w przyszłym roku ponad 26 mln zł.

- Rok 2024 będzie rokiem kontynuacji 
inwestycji już rozpoczętych oraz nowych 
inwestycji drogowych. Wydatki inwesty-
cyjne to 1/3 całości naszych wydatków 
- mówi Barbara Prasoł, wójt Gminy 
Wyry.

W projekcie budżetu na 2024 
rok na wydatki majątkowe 
zaplanowano łącznie ponad 
26 mln zł, co stanowić będzie 
31,6% planowanych ogółem 
wydatków gminy. 

Dzięki tym środkom planowana 
jest kontynuacja budowy kanalizacji 
sanitarnej ciśnieniowej w Gostyni po-
za Aglomeracją, opracowana zostanie 
również dokumentacja projektowa na 
modernizację i rozbudowę oczyszczalni 
ścieków w Wyrach. Spośród działań roz-
poczętych w latach ubiegłych, w dalszym 
ciągu będzie realizowana przebudowa 
budynku pawilonu w Wyrach, a także 

termomodernizacja budynku biblioteki 
w Gostyni.

Nowy budżet na 2024 rok zakłada 
też przede wszystkim działania mające 
na celu rozwój infrastruktury drogowej. 
Na te inwestycje przeznaczone będzie 
10,6 mln zł, czyli aż 41% wydatków na 
przyszłoroczne inwestycje. Kontynu-
owana będzie przebudowa ul. Zawodzie 
w Wyrach, gmina udzieli dotacji po-
wiatowi na przebudowę ul. Rybnickiej,  
a wśród nowych inwestycji zaplanowano 
przebudowę ulic Wrzosowej, Głównej 
bocznej, Pszczyńskiej bocznej, Spokoj-
nej oraz Zwycięstwa bocznej w Wyrach, 
w budżecie uwzględniono też środki na 
wykonanie dokumentacji projektowej na 
przebudowę i odwodnienie ul. Rubino-
wej w Wyrach.

W nowym roku zaplanowana 
została też realizacja 
kilku zielonych inwestycji 
i inicjatyw, takich jak 
utworzenie dokumentacji na 
termomodernizację budynku 
OSP w Gostyni oraz przychodni 
zdrowia w Gostyni. 

Zaplanowane zostało też utworzenie 
dokumentacji projektowej na budowę 
Ekoparku w sąsiedztwie rzeki Gostynki. 
Kontynuowany będzie również program 
dofinansowań dla mieszkańców do wy-
miany nieekologicznych źródeł ciepła.

Dalej wspierane będą też inwesty-
cje w obszarze kultury i sportu, w tym 

powstanie dokumentacja na budowę 
ścieżki historycznej „Wrzesień 1939 r.  
w Gminie Wyry”, zaś w rejonie jeziora 
Wicie w Wyrach powstanie boisko do 
gry w streetball.

Ponadto zaplanowano wydatki, któ-
re zostaną przeznaczone na działania 
związane z cyberbezpieczeństwem czy 
na rozbiórkę budynku byłego Domu 
Kultury w Wyrach. Gmina otrzyma też 
środki z Rządowego Programu Odbudo-
wy Zabytków na renowację zabytkowe-
go krzyża przydrożnego w Wyrach oraz 
remont zabytkowej kaplicy cmentarnej  
w Gostyni.

Co będzie najtrudniejszego  
w budżecie na 2024 rok? 

- W nowym roku zostaną przeprowa-
dzone postępowania przetargowe na nowe 
inwestycje drogowe. Jeżeli złożone oferty 
w tych postępowaniach będą wyższe niż 
zaplanowane wydatki, zaistnieje koniecz-
ność zabezpieczenia dodatkowego wkładu 
własnego. Przed nami jest również wzrost 
płacy minimalnej - docelowo do kwoty  
4 300 zł, wzrost cen mediów, to wszystko 
wpływa na ceny usług, z których gmina 
i jej jednostki organizacyjne korzysta-
ją. Ponadto podwyżki płac nauczycieli  
w jednostkach oświatowych spowodują 
konieczność zwiększenia planu wydatków, 
co będzie dużym wyzwaniem, jeżeli nie 
wzrośnie subwencja oświatowa - wymie-
nia Grażyna Słowik skarbnik gminy.

Podczas sesji przyjęto 
również Wieloletnią Prognozę 
Finansową na lata 2024 - 2039. 

W głosowaniu, podczas 60. sesji Rady 
Gminy uchwały dotyczące budżetu i wie-
loletniej prognozy poparło 14 radnych. 
Zarówno projekt budżetu, jak i projekt  
w sprawie Wieloletniej Prognozy Fi-
nansowej gminy otrzymały pozytywne 
opinie Regionalnej Izby Obrachunkowej  
w Katowicach.

Tradycyjnie już Gmina Wyry włącza się w coroczną akcję Wielkiej 
Orkiestry Świątecznej Pomocy, która w tym roku odbędzie się  
28 stycznia. Serdecznie zapraszamy do Domu Kultury w Gostyni 

na licytacje oraz koncerty. Zachęcamy lokalnych przedsiębiorców do prze-
kazywania produktów/usług na rzecz licytacji WOŚP. Szczegóły na stronie 
internetowej www.dkgostyn.pl.

Do 26 stycznia trwają konsultacje społeczne projektów planów odnowy 
miejscowości Gostyń i Wyry na lata 2024 - 2030. Masz propozycję, uwa-
gę, opinię? Podziel się nią i wypełnij formularz uwag i wniosków. Pro-

jekty planów wraz z formularzem można znaleźć na stronie internetowej www.wyry.pl.
Plany odnowy miejscowości wskazują konkretne działania, które powinny zostać 

zrealizowane w kolejnych 7 latach, aby gminie zapewnić dalszy rozwój, a mieszkańcom 
- konsekwentne polepszenie warunków życia.

Za przeprowadzenie konsultacji społecznych odpowiedzialny jest Referat Pozyski-
wania Funduszy i Rozwoju Gminy, tel.: 32 325 68 32, e-mail: fundusze@wyry.pl.

W Gostyni przy domu kultury powstaje zespół Nowy Jorg. Do 
wspólnego muzykowania zapraszamy wszystkich mieszkańców 
Gminy Wyry kochających muzykę. Zainteresowane osoby zaprasza-
my do kontaktu z domem kultury.

WOŚP po raz kolejny w Gostyni

Nowy JorgNowy Jorg

Miej wpływ na przyszłość swojej gminy

Budżet Gminy Wyry uchwalony
Podczas grudniowej sesji Rady Gminy Wyry została przyjęta uchwała budżetowa na 
2024 rok. Jak przedstawiają się finanse gminy na kolejne 12 miesięcy?



Najważniejsze zadania 
inwestycyjne zaplanowane 
do realizacji w 2024 roku:

• Budowa infrastruktury kanalizacyj-
nej w Ornontowicach-Centrum -  
10 700 000 zł

• Budowa budynku wielofunkcyjnego - 
6 000 000 zł

• Budowa i modernizacja dróg gmin-
nych - 3 727 500 zł (plan na 2025 r. - 
3 372 500 zł)

• Budowa infrastruktury kanalizacyjnej 
w Ornontowicach-Północ - 3 065 105 zł  
(plan na 2025 r. - 3 054 105 zł)

• Poprawa efektywności energetycznej 
budynku Urzędu Gminy - 1 600 000 zł

• Budowa Pumptracka przy ul. Słonecz-
nej - 400 000 zł

• Inwestycje majątkowe w ZS-P -  
149 000 zł

• Dotacje proekologiczne (w tym POŚ) 
- 140 000 zł

• Budowa sieci wodociągowej przy  
ul. Polnej - 140 000 zł

• Zakup samochodu komunalnego dla 
ZGKiW - 140 000 zł

• Rozbudowa sieci wodociągowej (ul. So- 
larnia i ul. Myśliwska) - 109 549 zł

• Poprawa efektywności energetycznej 
budynku OSP i ZS-P - 100 000 zł

• Modernizacja oświetlenia ulicznego - 
90 000 zł (plus 358 720 zł pozyskanego 
dofinansowania)

• Modernizacja koryta Potoku Łąkowe-
go - 52 500 zł (plus 52 500 zł pozyska-
nego dofinansowania)

• Słoneczna Gmina Ornontowice III -  
5 000 zł (program będzie realizowany 
po uzyskaniu dofinansowania z Fundu-
szy Europejskich dla Śląskiego na lata 
2021-2027, w kwocie ok. 1 500 000 zł).

Najważniejsze zadania 
remontowe zaplanowane 
do realizacji w 2024 roku:

• Remont dróg gminnych ul. Spokojnej i 
Klonowej - 537 791 zł (w tym 268 895 zł  
dofinansowania z Rządowego Fun-
duszu Rozwoju Dróg oraz 268 896 zł 
wkładu Gminy Ornontowice)

• Remont odcinka ul. Zwycięstwa re-
alizowany przez Powiat Mikołowski - 

465 766 zł (w tym 232 883 zł dofinan-
sowania z Rządowego Funduszu Roz-
woju Dróg oraz 116 442 zł wkładu Po-
wiatu i 116 441 zł wkładu Gminy Or-
nontowice).

ORNONTOWICE styczeń 2024 r.20
Sfinansowano ze środków Gminy Ornontowice

Mieszkańców przywitał Wójt Gminy 
- Marcin Kotyczka. Imprezę prowadził 
Jarosław Świerkot, a dziećmi zajęła się 
wspaniała Lady Fama. Ar-
tystka wraz z najmłodszy-
mi uczestnikami i Wiel-
ką Pandą próbowała od-
naleźć zaginionego Świę-
tego Mikołaja! Oczywi-
ście nie zabrakło Zespo-
łu Skrzydła Michała, Ślą-
skich Bajerów oraz wspa-
niałych głosów członków 
Chóru Jutrzenka. Była lo-

teria fantowa, kiermasz Rady Rodziców 
Przedszkola i Rady Rodziców Szkoły, 
GOPS-u oraz rękodzielników z Ornon-
towic. Ponadto panie z KGW serwowa-
ły pyszną grochówkę, a druhowie z OSP 
Ornontowice oferowali grzańca i gorą-
cą czekoladę.

Organizator imprezy - ARTeria-Cen-
trum Kultury i Promocji - serdecznie 
dziękuje wszystkim osobom, które przy-
czyniły się do realizacji tego magicznego 
przedsięwzięcia.

Wydarzenie dofinansowano ze środ-
ków Fundacji JSW.

W grudniu 2023 r. została 
podpisana umowa w spra-
wie bezpłatnej komunikacji 

gminnej na terenie Ornontowic i Orze-
sza, której organizatorem jest Gmina Or-
nontowice. Od 2 stycznia busy ornonto-
wickiej komunikacji dojeżdżają także do 
Orzesza w postaci 5 kursów dziennie do 
przystanku PKP Orzesze i wszystkie są 
dostosowane do rozkładu jazdy PKP.

Ponadto została rozszerzona trasa ko-
munikacji w Ornontowicach poprzez prze-
jazd ulicami: Pośrednia, Kolejowa i Polna, 
gdzie powstały 3 nowe przystanki.

Aktualnie trasa komunikacji obejmu-
je 10 kursów w dni robocze i jest obsłu-
giwana przez dwa autobusy. Umowa zo-
stała zawarta na okres od 2 stycznia do  
31 grudnia 2024 r. 

Zespół Szkolno-Przedszkolny  
w Gminie Ornontowice otrzy-
mał zgodę na utworzenie Sztabu 

32. Finału Wielkiej Orkiestry Świątecz-
nej Pomocy (Sztab #644), który odbę-
dzie się w niedzielę 28 stycznia 2024 r.

W tym roku hasłem zbiórki publicznej 
jest: „Płuca po pandemii. Gramy dla dzie-
ci i dorosłych”.

Placówka planuje przeprowadzenie  
w dniu 28 stycznia 2024 r. publicznej 
zbiórki pieniężnej do puszek kwestarskich 
przez wolontariuszy oraz zorganizowanie 
aukcji internetowych prowadzonych na 
portalu Allegro na rzecz Fundacji WOŚP.

Gminna Biblioteka Publiczna w Or-
nontowicach także corocznie angażu-
je się w tę szlachetną inicjatywę, organi-
zując akcję pod hasłem „Książki cegiełki 
na rzecz WOŚP”. Książki cegiełki to prze-
czytane, ale w dobrym stanie powieści dla 
młodzieży i dorosłych, bajki i opowiada-
nia dla dzieci, a także książki popularno-
naukowe z różnych dziedzin wiedzy. Ser-
decznie zachęcamy do ich nabycia, gdyż 
cały dochód z tej inicjatywy zostanie prze-
kazany na rzecz Sztabu WOŚP. Zachęca-
my do wspólnego grania i z góry dziękuje-
my wszystkim za zaangażowanie!

32. Finał WOŚP

Ornontowicka komunikacja 
POJEDZIE DO ORZESZA

Rozwijamy się dla mieszkańców
13 grudnia 2023 r. Rada Gminy Ornontowice podjęła Uchwałę 
w sprawie budżetu Gminy Ornontowice na 2024 rok.

1. Dochody budżetu Gminy w kwocie 61 536 958,01 zł, w tym:
a) dochody bieżące w kwocie 45 283 796,57 zł, 
b) dochody majątkowe w kwocie 16 253 161,44 zł.

2. Wydatki budżetu Gminy w kwocie 75 530 634,43 zł, w tym:
a) wydatki bieżące w kwocie 47 397 980,23 zł,
b) wydatki majątkowe w kwocie 28 132 654,20 zł.

3. Przychody w kwocie 14 993 676,43 zł z następujących tytułów:
a) wolnych środków, o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt 6 

Ustawy o finansach publicznych w kwocie 7 256 025,69 zł,
b) nadwyżki z lat ubiegłych w kwocie 7 737 650,73 zł.

4. Rozchody w kwocie 1 000 000,00 zł z tytułu spłaty otrzymanych 
krajowych pożyczek i kredytów.

Ornontowicki Jarmark 
Bożonarodzeniowy
9 grudnia po raz kolejny zorganizowano Jarmark Bożonarodzeniowy  

w Ornontowicach. Wspólne kolędowanie, spotkanie ze znajomymi, ani-
macje dla dzieci - to wszystko sprawia, że wydarzenie jest przepełnione 

rodzinną atmosferą i świąteczną magią.
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Była kiedyś mężatką, ale się nie 
udało. Ma dwóch synów. Jak 
sama mawia, poradzi sobie ze 

wszystkim. Położy panele, zrobi kieł-
basę, uszyje ubrania, skręci meble. Nie 
ma się co dziwić. W jej podświadomo-
ści tkwi głęboko zakorzeniona walka  
o przetrwanie. 

Urodziła się bowiem  
na Syberii. 

Spędziła tam pierwsze 5,5 roku swo-
jego życia. Niewiele wprawdzie z tego 
okresu pamięta, jej mama też niechęt-
nie wracała do wspomnień. Dziś sama 
się dziwi, jak mogły przeżyć w lepiance 
zbudowanej z gliny i krowiego łajna, 
gdy na zewnątrz panowała tempera-
tura - 50 stopni. Nie było ogrzewania, 
kożuchów, kalorycznego pożywienia. 
Z zakamarków pamięci na światło 
dzienne próbują się przedostać mi-
gawki z dzieciństwa. A to mama idzie 
kilometr po wodę, a to tata. Rosjanin 
śpiewa pieśni płynąc na łodzi. Nie da-
je o sobie zapomnieć dawne poczucie 
głodu, ciągle tli się strach, że może za-
braknąć jedzenia.

- Mieszkam sama, a na zimę zrobi-
łam 170 słoików. I po co? Daje mi to 
jakieś poczucie bezpieczeństwa. Mo-
głabym i przez miesiąc nie wychodzić  
z domu. Są tam kompoty, konfitury, 
przetwory kwaśne i w zalewie. Wszyst-
ko, co potrzebne do tego, by przeżyć. 
Moja mama tak robiła, robi tak i siostra. 
Zdarza się, że odczuwam ból w stopach. 
Czuję się tak, jakbym wciąż chodziła po 
twardym, zbitym stepie. Czasami do-
pada mnie też znajome z tamtych cza-
sów uczucie słabości. Mama pracowała  
w sowchozie, a ja z młodszym rodzeń-
stwem siedzieliśmy sami, bez żadnych 
zabawek. Było głodno i zimno, byłyśmy 
słabe. Od lepianki nie mogliśmy się od-
dalić, bo na zewnątrz grasowały równie 
głodne wilki. Miałam bardzo cienkie 
włosy i ropiejące wrzody na ciele, które 
nie chciały się zagoić - mówi Walenty-
na Kozioł. 

Do dziś pamięta, jak 
przyjechała do Polski. 

- Wieczorem pociąg zatrzymał się 
na dworcu w Grajewie i zobaczyłam 
piękny, duży budynek. Wszystko wo-

kół oświetlały 3 latarnie. W domu 
wujka, u którego się zatrzymaliśmy, 
największe wrażenie na mnie zrobiła 
podłoga. Nie było na niej gliny, a ja-
sne, czyste deski. A w sypialni łóżko  
z bieluteńką pościelą. Wciąż czuje 

miękkość tego materiału. Bałam się 
wtedy zasnąć, myślałam, że gdy się 
obudzę, wszystko zniknie, że to jakaś 
bajka. Po raz pierwszy też kąpałam się 
w wannie z ciepłą wodą. Nakarmiono 
nas do syta - wspomina. 

Czy potem było już 
wszystko dobrze?  
Skądże znowu! 

Do głosu doszły straszne komplek-
sy, poczucie niższości i osamotnienia, 
które trwało całe lata. Aż skończyło się 
terapią. 

- W pewnym momencie życia po-
stanowiłam napisać książkę „Z ziemi 
nieludzkiej do Polski”. Zrobiłam to  
w hołdzie dla mamy, która spędziła tam 
17 lat życia. Mama niechętnie wspomi-
nała lata spędzone na Syberii, ale to, co 
opowiedziała było tak przejmujące, że 
gdy zderzyło się z tym, co sama zapa-
miętałam, to wysiadłam psychicznie - 
opowiada pani Walentyna.

Psycholog zalecił jej, by zrobiła coś 
dla siebie. 

I tak znalazła się  
w programie 
„Sanatorium miłości”.

- Nie pojechałam tam, by przeżyć jakiś 
romans, lecz by nabrać pewności siebie, 
poukładać sobie pewne rzeczy w głowie. 
Spotkałam się z taką życzliwością zarów-
no ze strony ekipy filmowej, jak i współ-
uczestników oraz widzów, że wróciłam 
podbudowana i silniejsza psychicznie. To 
była przygoda życia - opowiada. 

Pani Walentyna nie czuje się gwiaz-
dą. W ludziach pociąga ją mądrość  
i uczciwość. Nie lubi obłudy i kłam-
stwa. Zawsze była bardzo pracowita. 
Pracowała w domu kultury, w zakła-
dzie produkcji papieru. Była kierow-
nikiem klubu MiniMax. Najwięcej 
satysfakcji sprawiło jej prowadzenie 
istniejącej 20 lat wypożyczalni strojów 
karnawałowych dla dzieci i dorosłych. 

Pani Walentyna ma poczucie, że  
w życiu wiele osiągnęła, na dodatek 
własnymi rękoma. I z pewnością to 
nie koniec jej dokonań. Nie jest osobą, 
która usiądzie w bujanym fotelu i bę-
dzie się patrzeć w okno. Woli inaczej 
spędzać czas.

Liliana Laske-Mikuśkiewicz

Zahartowana przez życie
Wiek? To tylko metryka. Kolejna kartka wyrwana z kalendarza, która przypomina, ile to już lat minęło. Czasami zapisanych stron jest mało, a człowiek 
zachowuje się, jakby było ich o wiele więcej. A czasami na odwrót. Znajdą się tacy, co powiedzą, że niektórych rzeczy z racji wieku już nie wypada.  
Bo przecież senior nie powinien tego robić, tak wyglądać. To chyba zazdrość... Patrząc na mieszkającą w Mikołowie WALENTYNĘ KOZIOŁ można 
doświadczyć tego uczucia. Elegancka w każdym calu, świetna figura. Ćwiczy jogę, potrafi zrobić mostek i szpagat, mimo że już ponad 70 lat na karku. 
Wciąż ma wielkie plany na życie, wciąż chciałaby znaleźć prawdziwą miłość...



Dokumenty o programie „Czyste Powie-
trze” pod ręką, proste, intuicyjne me-
nu, poprawiona nawigacja, odświeżo-

na szata graficzna - tak wygląda nowa odsłona 
serwisu internetowego czystepowietrze.gov.pl. 
Przebudowa strony była ukierunkowana na po-
trzeby beneficjentów programu, którzy mają te-
raz dostęp do bardziej przystępnych i przejrzy-
stych informacji.

Strona główna czystepowietrze.gov.pl to zbiór 
krótkich, najważniejszych informacji z przekie-
rowaniami do szczegółów programowych, waż-
nych, bieżących komunikatów, czy partnerów 
uczestniczących w bieżącej realizacji programu, 
pomocnych beneficjentom we wszystkich za-
kątkach Polski (wojewódzkie fundusze ochrony 
środowiska i gospodarki wodnej, gminne punk-
ty konsultacyjno‐informacyjne, banki biorące 
udział w programie).

Łatwiejszy dostęp do wiedzy  
dla beneficjenta

Górne menu strony zostało uproszczone i do-
stosowane do potrzeb potencjalnych beneficjen-
tów programu, którzy znajdą tutaj, m.in. podsta-
wową wiedzę o dokumentach, ścieżce wniosko-
wania oraz dostęp do pomocnych narzędzi, uła-

twiających przygotowanie wniosku o dofinanso-
wanie (np. kalkulatory dotacji oraz grubości izo-
lacji, czy też lista urządzeń i materiałów dofinan-
sowywanych w programie - lista ZUM). Górne 
menu uzupełnia intuicyjna wyszukiwarka oraz 
czerwony kafel z hasłem „Instrukcja krok po kro-
ku”, czyli sześć podpowiedzi, jak w prosty sposób 
otrzymać dotację na wymianę kopciucha i termo-
modernizację domu.

Szczegóły  
dla partnerów

Pozostałe materiały, mniej użyteczne dla bene-
ficjenta, ale potrzebne dla partnerów programu 
„Czyste Powietrze”, zostały skumulowane na do-
le serwisu - w mapie strony - gdzie zamieszczo-
no dokumenty i informacje istotne np. dla wfo-
śigw, gmin czy banków. Tutaj znalazło się także 
miejsce na bazę wiedzy i materiałów edukacyj-
no-informacyjno-promocyjnych, w tym np. ulo-
tek, broszur czy grafik do pobrania oraz kompen-
dium wiedzy w ramach Akademii Czystego Po-
wietrza. Każdy zainteresowany znajdzie też odno-
śniki do efektów liczbowych programu oraz lin-
kowanie do innych, pokrewnych „Czystemu Po-
wietrzu”, programów NFOŚiGW („Stop Smog”, 
„Ciepłe Mieszkanie”, „Mój Prąd”, „Moje Ciepło”)  

i do szczegółów ulgi termomodernizacyjnej. Te 
informacje uzupełnia m.in. okienko czatu oraz 
dane kontaktowe.

Nawigacja i parametry 
dostępności

Serwis ma teraz poprawioną nawigację oraz 
parametry dostępności zgodnie z WCAG (Web 
Content Accessibility Guidelines, standard 2.1), 
jest w pełni responsywny, ma udoskonaloną ar-
chitekturę informacji przez lepsze etykietowa-
nie i kategoryzowanie, dzięki czemu beneficjent 
„Czystego Powietrza” lepiej zrozumie zawartość 
i kontekst strony. Poprawienie użyteczności UX 
(User Experience) na stronie, pozwala na sku-
teczne korzystanie z niej beneficjentom o niż-
szych umiejętnościach i mniejszym doświad-
czeniu w obszarze internetowym. Serwis jest 
też szybszy, czas od momentu kliknięcia adresu 

URL do pełnego załadowania, został skrócony 
do możliwego minimum.

Kolejne udogodnienia  
w przygotowaniu

To nie koniec prac nad ostatecznym kształ-
tem odświeżonego serwisu „Czystego Powietrza”. 
Strona będzie się rozwijać pod kątem potrzeb be-
neficjentów i zmian programu. W ramach tych 
działań, został właśnie przygotowywany i udo-
stępniony przewodnik wideo po nowej odsłonie 
strony dla nowych użytkowników, dostępny jest 
na: https://youtu.be/OY9pdYutHNo.

Założenia merytoryczne strony zostały przepra-
cowane i skoordynowane przez Zespół ds. Czyste-
go Powietrza Narodowego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej w konsultacji 
z organizacjami pozarządowymi oraz przedstawi-
cielami branży instalacyjnej i budowlanej.

Za treści zawarte w publikacji dofinansowanej 
ze środków WFOŚiGW w Katowicach 
odpowiedzialność ponosi Redakcja

Strona dla każdego!
u Nowa odsłona strony czystepowietrze.gov.pl

W Domu Pomocy Społecznej 
w Orzeszu przy ul. Trau-
gutta 45, a także w Domu 

Dziecka w Orzeszu odebrane zostały 
instalacje fotowoltaiczne zamontowane 
na terenie obu tych obiektów. W pierw-
szym przypadku panele fotowoltaiczne 
umieszczone zostały na dachu główne-
go budynku DPS. Są to panele o mocy 
43,20 kWp w liczbie 108 sztuk. Wartość 
inwestycji wyniosła 131 5134 zł. Nato-
miast panele produkujące prąd dla Do-
mu Dziecka umieszczono na stelażu sto-
jącym w sąsiedztwie budynku. Są to 42 
moduły o moc 19,32 kWp. Wartość robót 
w tym przypadku wyniosła 65.190 zł.

Są to pierwsze panele 
fotowoltaiczne 
zamontowane na obiektach 
powiatowych, zaś ich koszt 
w całości pokryty został  
z budżetu powiatu. 

Starostwo przygotowuje się do mon-
tażu podobnych instalacji w placów-
kach oświatowych prowadzonych przez 
powiat mikołowski. Chodzi o środki 
z Programu Fundusze Europejskie dla 
Śląskiego 2021-2027, do którego po-
wiat aplikuje z projektem: „Słoneczny 
Mikołowski - budowa instalacji foto-
woltaicznych na powiatowych budyn-

kach użyteczności publicznej w ramach 
Działania 10.06-Rozwój energetyki roz-
proszonej opartej o odnawialne źródła 
energii.” 

Kwota dofinansowania w tym przy-
padku wynosi ponad 904 tys. zł. Przed-
sięwzięcie polegać będzie na montażu 
instalacji fotowoltaicznych na sześciu 
obiektach, których właścicielem jest po-
wiat mikołowski: 
n I Liceum ogólnokształcące im Karola 

Miarki w Mikołowie, 
n II Liceum Ogólnokształcące w Miko-

łowie, 
n Zespół Szkół Energetycznych i Usłu-

gowych w Łaziskach Górnych,

n Zespół Szkół Specjalnych nr 2 w Mi-
kołowie, 

n Zespół Szkół Ponadpodstawowych  
w Ornontowicach, 

n Zespół Szkół Technicznych wraz  
z Budynkiem Warsztatów Szkolnych  
w Mikołowie.
Głównym celem projektu jest zwięk-

szenie udziału produkcji energii ze źró-
deł odnawialnych oraz ograniczenie 
emisji gazów cieplarnianych poprzez bu-

dowę instalacji fotowoltaicznej dla wy-
twarzania energii elektrycznej na potrze-
by sześć budynków szkół Powiatu Mi-
kołowskiego. Rezultatem bezpośrednim 
będzie zwiększenie wykorzystania OZE, 
dywersyfikacja dostaw energii, zwięk-
szenie bezpieczeństwa energetycznego 
powiatu, poprawa jakości powietrza oraz 
zwiększenie świadomości społecznej  
w zakresie oszczędnego i efektywnego 
wykorzystania energii.

Powiat stawia na OZE
u Koniec ubiegłego roku upłynął w powiecie mikołowskim 

pod znakiem zielonej energii. 

Fo
t: A

ktu
aln

oś
ci P

ow
iat

u M
iko

łow
ski

eg
o



Za treści zawarte w publikacji dofinansowanej 
ze środków WFOŚiGW w Katowicach 
odpowiedzialność ponosi Redakcja

IMIĘ I NAZWISKO LAUREATA TYTUŁ PRACY

Hadaś Zuzanna
dzieci nie pal śmieci!

Wiącek Bartosz
Bądź eko

Powietrze jak natura - czyste i pełne 
życia
Bez smogu raźniej
Gdy pieniądze z Unii dostaniemy, 
przyrodę uratujemy

wyróżnienie Leśne spotkanie, eko jechanie

Czyste powietrze - zdrowe płuca

Smektała Julia
Swałtek Szymon Ochrona środowiska i powietrza z 

wykorzystaniem środków Unii 

Nocuń Nikola Który świat wybierasz?

wyróżnienie

Piękny i szary świat
Środowisko ponad wszystko

wyróżnienie

Gawoł Dawid
Łapaj Wiktoria wyróżnienie
Żegolewska Zuzanna wyróżnienie

174 prace wpłynęły na tegoroczną edycję konkursu plastycznego „TAK dla 
Czystego Powietrza”. Nagrodzonych zostało łącznie 25 prac w pięciu kategoriach 
wiekowych. Organizowany przez Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska  
i Gospodarki Wodnej w Katowicach konkurs skierowany był do dzieci w wieku 
przedszkolnym, uczniów szkół podstawowych i podopiecznych świetlic 
środowiskowych z województwa śląskiego. Laureaci otrzymali w nagrodę - 
głośniki mobilne, tablety, słuchawki bezprzewodowe oraz zestawy plastyczne.

Nagrody wręczone!Nagrody wręczone!

Oprócz lekcji terenowych  
z przedmiotów przyrodni-
czych odbyły się już tu zaję-

cia rozwijające kreatywność „W zgo-
dzie z naturą” oraz zajęcia świetlico-
we dla uczniów klas 1-3. Teraz „klasa  
z drewna” oczekuje na wiosnę i zaplano-
wane wydarzenia przyrodnicze i ekolo-
giczne.

Ta niezwykła sala lekcyjna powsta-
ła za blisko 100 tys. zł. Fundusze szko-
ła otrzymała, bo znalazła się w gronie 
laureatów konkursu zorganizowanego 
przez Lasy Państwowe na projekt do-
tyczący edukacji przyrodniczo-leśnej 

oraz promocji zrównoważonej gospo-
darki leśnej i funkcji społecznej lasu. 
Jako jedyna z powiatu mikołowskiego, 
znalazła się wśród 106 laureatów z ca-
łej Polski (w tym kilka szkół z woj. ślą-
skiego).

Na potrzeby konkursu stworzo-
ny został przez nauczycieli projekt pt. 
„Las bliżej nas”, który ma na celu roz-
wijanie zainteresowań przyrodniczych 
oraz propagowanie aktywnego działa-
nia na rzecz środowiska wśród dzie-
ci i młodzieży. Projekt ma także na ce-
lu upowszechnianie wiedzy z zakresu 
ekologii i ochrony środowiska. 

Las bliżej nas
W Szkole Podstawowej nr 7 w Orzeszu-Gardawicach powstała 
„klasa z drewna”. Pod dużą wiatą umieszczono tablicę z ławami 
i stołami oraz wieloma pomocami dydaktycznymi wokół. 
Zamontowano tablice edukacyjne o tematyce leśnej, klatkę 
meteorologiczą, hotel dla owadów, ul edukacyjny, ścieżkę 
sensoryczną, donice z ziołami i roślinami miododajnymi oraz 
wiele gier dotyczących przyrody i organizmów leśnych. 
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Sala Widowiskowa MOK Orzesze

ul. Fabryczna 1

Wyślij prawidłowe rozwiązanie krzyżówki 
na adres: redakcja@naszagazeta.info - nie 
zapomnij o adresie pocztowym - i weź udział 
w losowaniu dwóch podwójnych wejściówek 
na kolejny Orzeski Wieczór Kabaretowy.

Tym razem wystąpi kabaret 

Trzecia Strona Medalu 
w nowym programie: 

„Zuchwałość rzeczy marnych”

Kabaret Trzecia Strona Medalu powstał w 2011 r. w Przemy-
ślu, a od 2013 roku związany jest z krakowską sceną kaba-
retową. To paczka facetów o satyrycznym i prześmiewczym 

podejściu do życia, których zainteresowanie przerodziło się w pasję. 
To mieszanka młodości i doświadczenia przy akompaniamencie 

akordeonu. Obrońcy piosenki kabaretowej. Stali bywalcy realizacji 
telewizyjnych: Polsat, WP Polska, TV Puls, Zoom TV, Kino Polska, 
TVP Rozrywka, TVP 1, TVP 2. Uczestnicy ponad 90 festiwali ka-
baretowych, laureaci ponad 70 nagród i wyróżnień, w tym zwycięz-
cy Ryjkowego Konkursu na Boczku 2022 i 2023! Twórcy hitu „Baby 
dają w szyję”: https://youtu.be/jxmqC0gfj7M

Czterech facetów i grzejnik. Takie: kwartetowe trio w duecie  
a capella! Inteligentni, przystojni, zabawni - tylko tego im brakuje.

PIŁKA NOŻNA
W niedzielę 17 grudnia mikołowski AKS 

zakończył świętowanie jubileuszu 100-le-
cia klubu. Ostatnim akordem obchodów 
był halowy turniej amatorów, a którym 
uczestniczyło dziesięć drużyn. Tryumfował 
zespół o nazwie Young Boys.

Turniej rozegrano w dwóch fazach: 
eliminacyjnej w grupach oraz pucharowej  
o miejsca. 

W grach eliminacyjnych padły rezultaty:
Michałki - Pajda FC 3:1
Centrum Tychy - RPM 09 5:0
Wieśniaki I - Pajda FC 4:0

Michałki - Centrum Tychy 0:0
Wieśniaki I - RPM 09 11:0
Pajda FC - Centrum Tychy 2:2
RPM 09 - Michałki 0:5
Wieśniaki I - Centrum Tychy 2:2
RPM 09 - Pajda FC 1:2
Wieśniaki I - Michałki 0:2
Young Boys - Oldboje z Hali 1:0
Amatorzy - Średnie Sharks 3:1
Wieśniaki II - Oldboje z Hali 2:4
Young Boys - Amatorzy 2:2
Wieśniaki II - Średnie Sharks 2:3
Oldboje z Hali - Amatorzy 3:6
Średnie Sharks - Young Boys - 0:3

Wieśniaki II - Amatorzy 1:5
Średnie Sharks - Oldboje z Hali 5:5
Wieśniaki II - Young Boys 0:7
W Półfinale Michałki przegrały z Ama-

torami 1:2, Young Boys pokonał Centrum 
Tychy 3:0.

W meczu o III miejsce Michałki wygrały 
z Centrum Tychy 3:0, a Amatorzy przegrali  
z Young Boys 0:1.

MVP turnieju został Sebastian Ja-
stęrzębski (Young Boys), najlepszym 
brakarzem - Szymon Moskwa (Michałki),  
a najskuteczniejszym strzelcem - Robert 
Paryła (Wieśniaki I).

SIATKÓWKA
W rozgrywkach II ligi kobiet siatkarki 

Polonii Łaziska pokonały Sari Żory 3:2, 
przegrały z Baryczą Janków Przygodzki 1:3.

TENIS STOŁOWY
W rozgrywkach II ligi mężczyzn drużyny 

powiatu mikołowskiego uzyskały rezultaty:
Sokół Orzesze pokonał Skarbka Tar-

nowskie Góry 6:4.
MOSiR Łaziska Górne pokonał GUKS 

Logiscom Byczyna 7:3, KTS IV Gliwice 6:4.
AKS Mikołów przegrał z MUKS-em 

Jedynka Pszów 0:10, Tajfunem Kuźnia Ra-
ciborska 4:6. Tapi

Sprintem przez sportowe areny

IV liga
Polonia Łaziska

20.01. sobota - Powiatowy Turniej Halowy 
im. Andrzeja Chrószcza
26.01. piątek - Rozwój Katowice
 9.02. piątek - Podlesianka Katowice
16.02. piątek - MFK Havirov (Czechy)
23.02. piątek - Szombierki Bytom
28.02. piątek - MKS Myszków
2.03. sobota - Drama Zbrosławice

2.03. sobota - Rywal do ustalenia 
9.03. sobota - AKS Mikołów
9.03. sobota - Ruch II Chorzów

Gwarek Ornontowice
20.01. sobota - Szombierki Bytom
27.01. sobota - Gwarek Tarnowskie Góry
 3.02. sobota - Piast II Gliwice
10.02. sobota - Pniówek Pawłowice
17.02. sobota - Ruch Radzionków
21.02. sobota - Sparta Katowice

24.02. sobota - Rozwój Katowice
 2.03. sobota - Orzeł Miedary

Liga okręgowa
AKS Mikołów

20.01. sobota - KS MOSiR Sparta Zabrze
27.01. sobota - KS „Silesia” Miechowice
 3.02. sobota - LKS Drama Zbrosławice
10.02. sobota - rezerwy Ruchu Chorzów
16.03. sobota - Sparta Katowice
24.02. sobota - GKS Szombierki Bytom

2.03. sobota - KS Ruch Radzionków
9.03. sobota - K.S. Polonia Łaziska Górne

Burza Borowa Wieś
20.01. sobota - turniej halowy Łaziska 
Górne 
24.01. środa - Szombierki Bytom
27.01. sobota - LKS Jawiszowice 
3.02. sobota - Śląsk Świętochłowice
10.02. sobota - Borowik Szczejkowice
17.02. sobota - Unia Kalety

24.02. sobota - Urania Ruda Śląska
2.03. sobota - Rozwój Katowice juniorzy 
starsi
9.03. sobota - Jastrząb Bielszowice

Orzeł Mokre
27.01. sobota - Fortuna Wyry
31.01. środa - Rozwój Katowice 
03.02. sobota - Sośnica Gliwice 
10.02. sobota - Siódemka Tychy 
02.03. sobota - Silesia Miechowice

Nasi czwarto i piątoligowcy - Polonia Łaziska i Gwarek Ornontowi-
ce oraz AKS Mikołów, Burza Borowa Wieś i Orzeł Mokre wznawiają 
treningi i przez dwa miesiące muszą przygotować formę potrzebną do 
zrealizowania celów. Niezbędnym elementem okresu przygotowawcze-
go są gry kontrolne. Zarówno Polonia jak i Gwarek zimowych sparing-

partnerów „zaklepali” wcześniej, a teraz przyjdzie już rozegrać zaplano-
wane sparingi. Poniżej prezentujemy terminy ich rozgrywania, ale bez 
miejsca (wyjątkiem Burza Borowa Wieś) i godzin, gdyż te będą ustalane 
na bieżąco, w zależności od dostępności boisk, na których będzie moż-
na rozgrywać mecze.  Tapi

Zimowe gry kontrolne
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W hali sportowej przy 
ulicy Bandurskiego 
w Mikołowie roze-

grano finałowy turniej II Grand 
Prix Mikołowa o Puchar Staro-
sty mikołowskiego, Mirosława 
Dużego. Przez kilka godzin nie 
tylko mikołowscy amatorzy pi-
łeczki celuloidowej zmagali się 
przy 12 stołach w pięciu kate-

goriach. Każdy zawodnik mógł 
startować w dwóch kategoriach, 
więc nic dziwnego, że niektórzy 
byli mocno zapracowani. Naj-
lepszym nagrody wręczał pa-
tron Grand Prix, Mirosław Du-
ży, który nie tylko jest miłośni-
kiem sportu, ale sam aktywnie 
go uprawia. W ping ponga gra 
również. Tapi

Na tafli sezonowego lodo-
wiska na mikołowskich 
Plantach odbył się „XIII 

Turniej mini - hokeja na lodzie o Pu-
char Dyrektora MOSiR”. Wzięły w nim 
udział dzieci z roczników 2015 i młod-
szych śląskich klubów: MOSM Tychy, 
Bytomski Sport Polonia Bytom, KS Ka-

towice Naprzód Janów oraz Akademia 
Młoda GieKSa Katowice.

Jak każdego roku, atmosfera na lodo-
wisku była wspaniała, a adepci tej pięk-
nej dyscypliny sportu pokazali hart du-
cha i wolę walki. No i oczywiście - wy-
sokie już umiejętności jazdy na łyżwach  
i operowania kijem hokejowym.

W meczach półfinałowych MOSM 
Tychy pokonał Akademię Młodą Giek-
sę (3:1), a Bytomski Sport Polonia po-
konał drużynę KS Katowice Naprzód Ja-
nów (16:0).

W meczu o III miejsce Akademia 
Młoda Gieksa pokonała KS Katowice 
Naprzód Janów wynik 6:1.

Emocji dostarczył finał. W zaciętym 
spotkaniu MOSM Tychy pokonał By-
tomski Sport Polonię 4:3 i został tryum-
fatorem tej edycji turnieju. Tapi

Na kręgielni KWK „Bolesław 
Śmiały” w Łaziskach Gór-
nych rozegrano Mistrzostwa 

Polski kobiet i mężczyzn w Kręglach Kla-
sycznych w kategorii Open w konkurencjach 
tandemów mieszanych oraz sprint. Organi-
zatorami mistrzostw byli: Polski Związek 
Kręglarski oraz Polonia Łaziska.

W championacie kraju wystąpiło 14 par  
w kategorii tandemów mieszanych oraz 24 ko-
biety z dziewięciu klubów oraz 39 mężczyzn, 

również z dziewięciu klubów. W tym gronie 
znalazła się siódemka łaziszczan - Wiktoria 
Grochulska, Maja Karpowicz, Jakub Erkier, 
Marcin Szostok, Kamil Fajkus, Igor Kolonko, 
Paweł Kurcok.

W pierwszym dniu rywalizowały duety 
mieszane. Niekoniecznie klubowe, gdyż w tej 
konkurencji w jednym teamie mogą startować 
przedstawiciele różnych klubów. I właśnie taki 
team z przedstawicielem Polonii Łaziska sta-
nął na najwyższym stopniu podium dla zwy-

cięzców. W finale pokonali Annę Dudkowiak 
i Karola Sellmanna ze Startu Gostyń, zostając 
Mistrzami Polski.

To nie był koniec sukcesów kręglistów 
Polonii. Drugiego dnia mistrzostw w konku-
rencji sprintów doskonale sobie radził Kamil 
Fajkus. Przegrał dopiero w finale z Michałem 
Szulcem z SKK Polonia 1912 Leszno i został 
wicemistrzem Polski. Pozostali przedstawicie-
le Polonii zakończyli swoje występy we wcze-
śniejszych fazach turnieju. Tapi

W mikołowskiej Krytej Pływalni Aqua Plant odbyły się  
14 świąteczne Mikołajkowe Zawody Pływackie. Jak co 
roku, impreza cieszyła się ogromną popularnością. Na 

starcie stanęło 285 zawodniczek i zawodników, którzy zawitali do 
Mikołowa z całego Śląska, a nawet spoza.

Zawody rozgrywane były w dwóch blokach, w których startowa-
ły dzieci w wieku 13 lat i młodsi. Każdy zawodnik mógł wystartować  
w dwóch konkurencjach indywidualnych oraz w sztafecie. Ponadto 
zawodnicy z rocznika 2013 mogli dodatkowo popłynąć w konkurencji 
specjalnej - 100 metrów stylem zmiennym.

Zawody zdominowali mikołowianie, którzy w gronie 17 klubów, 
okazali się najlepsi, zdobywając 24 medale.

Trójka najlepszych teamów to:
1. UKS Aqua Team Mikołów - 24 medale w tym 9 złotych
2. UKS Orka Częstochowa - 14 medali w tym 9 złotych
3. UKS Salmo Żory - 12 medali w tym 5 złotych
Nad całością imprezy czuwał Mikołaj, który kibicował, pocieszał, 

towarzyszył przy wręczaniu medali i przede wszystkim obdarowywał 
upominkami. Tapi

Młodzi na lodzie

Kategoria I - rocznik 2011 i młodsi:
1. Anna Klima (MMKS Kędzierzyn - Koźle)
2. Tymoteusz Szałachwij (ULKTS Pszczyna)
3. Lena Gromala (MMKS Kędzierzyn - Koźle)

Kategoria II rocznik 2005-2010:
1. Mateusz Cyrta (AKS Mikołów)
2. Jan Mizia (LKS Lesznianka Leszna Górna)
3. Marta Myśliwiec (KTS Gliwice)

Kategoria III Amator:
1. Dawid Bartuś (LKS Strażak Mikołów)

2. Robert Klafczyński (LKS Strażak Mikołów)
3. Adam Staniczek (Ping Pong Tychy)

Kategoria IV kobiety Open:
1. Lucyna Strzymszok (Mikołów)
2. Halina Ranosz (AKS Mikołów)
3. Natalia Nowak (AKS Mikołów)

Kategoria V Open:
1. Kamil Durak (AKS Mikołów)
2. Piotr Czaputa (MKS Skarbek Tarnowskie G.)
3. Jacek Dorsz (AKS Mikołów)

NA PODIUM W POSZCZEGÓLNYCH KATEGORIACH STANĘLI:

Pingpongowe Grand Prix

Dominacja mikołowian

Dwa medale kręglistów Polonii



- Odpowiedź znam, ale pyta-
nie muszę zadać - usatysfakcjo-
nowani?

Piotr Mrozek: Częściowo, ale 
nigdy nie jest tak, żeby nie mogło 
być lepiej. Dla przykładu w po-
przednim sezonie rundę jesienną 
zagraliśmy na zero po stronie po-
rażek, a teraz nam się przytrafiła. 
Wyniki oczywiście to najważniej-
sza część tego, co robimy, ale rów-
nie ważne są rozwój indywidual-
ny każdego zawodnika, wpro-
wadzanie młodych zawodników,  
a najlepiej jak to są: wychowan-
kowie klubu oraz ciągły rozwój 
zespołu. Więc jest nad czym pra-
cować... 

Adam Krzęciesa: Nie moż-
na chyba być niezadowolonym 
jak na 15 kolejek mamy 14 zwy-
cięstw. Gra wyglądała z meczu na 
mecz lepiej i aż żal, że ta runda się 
skończyła... 

- Przed rozpoczęciem sezo-
nu, każdy trener planuje cele 
na rundę, cały sezon... Ten se-
zon jest specyficzny, bo ostatni 
w starym systemie rozgrywek. 
Planowana reorganizacja w nie-
których przypadkach zmusiła 
szkoleniowców do przeorien-
towania zamiarów, np. zamiast 
awansu - zakwalifikowanie się  
do nowej klasy rozgrywek.  
W przypadku ligo okręgowej 
nie można awansować do IV li-
gi, w przypadku IV ligi, zwycięz-

ca może jeszcze walczyć o wyż-
szy poziom rozgrywek (III liga), 
ale większość chce zachować byt  
w tej lidze. Jakie były cele drużyn 
prowadzonych przez Panów?  
W przedligowych założeniach 
żaden z Was głośno nie mówił  
o fotelu lidera na półmetku...

P.M.: Cel jest zawsze nie-
zmienny, zwycięstwo w każdym 
meczu. A co przyniosą te punkty 
tego nie wiemy, gdyż inni też wal-
czą na boisku o pełną pulę. Sku-
piamy się zawsze na najbliższym 
rywalu i strategii na ten mecz.

A.K.: Chcieliśmy grać jak naj-
lepiej i wygrać każdy kolejny 
mecz, a że nie ma awansu uwa-
żam za słabe rozwiązanie, lecz 
nie mnie o tym decydować. Mu-
simy to zaakceptować i tyle. Czu-
liśmy przed sezonem, że będzie-
my mocni, bo kadra jaką posia-
damy jest naprawdę silna jak na 
tę ligę.

- Anatomia jesiennych suk-
cesów?

P.M.: Niezmiennie podstawą 
dobrych wyników jest kolektyw  
i wzajemny szacunek wobec sie-
bie w całym klubie. Dla Nas rów-
nie ważny jest gospodarz klu-
bu czy sprzątaczka jak i dyrektor 
oraz każdy zawodnik, bez wzglę-
du na pesel, ale także piłkarze, 
którzy są na wypożyczeniu.

A.K. Drużyna, zaangażowa-
nie, atmosfera, pomoc. Wdzięcz-
ność, zrozumienie, walka, radość 

- to słowa, które są anatomią na-
szych sukcesów.

- Najlepszy i najgorszy mecz 
jesieni w opinii trenera?

P.M.: Nigdy nie kategoryzu-
ję spotkań pod kątem lepszy czy 
gorszy, ponieważ każdy mecz 
ma swoją historię, lepsze i gor-
sze momenty. Ważne jest żeby-
śmy starali się grać według planu 
nakreślonego podczas wspólnych 
treningów i rozmów na temat za-
sad podczas gry.

A.K.: Każdy mecz był inny,  
a ja nie lubię wskazywać najlep-
szego meczu, zawodnika itp. Na 
boisko zawsze wychodzi druży-
na i każdy dokłada swoją cegieł-
kę do zwycięstwa w danym me-
czu. Dla nas najważniejsze by-
ło, żeby grać jak najlepiej i mieć  
z tego radość, a przy tym wygry-
waliśmy, co już dopełniało cało-
ści. Każdy z chłopaków zasłużył 
na ogromne brawa w tej rundzie 
i nie chodzi mi wyłącznie o serie 
zwycięstw jakie mieliśmy. Tre-
ningi, frekwencja i zaangażowa-
nie to były elementy, które mnie 
osobiście ogromnie cieszyły i ca-
ły sztab trenerski. 

- Czy fotele liderów po pierw-
szej rundzie gwarantują spokoj-
ną zimę?

P.M.: Jeżeli ktoś się uspokoi, 
to już poległ. Musimy być cały 
czas produkcyjni i myśleć o przy-
szłości klubu czy samego zespo-
łu, w innym wypadku staniemy 
w miejscu, co będzie znaczyło, że 
się cofamy.

A.K.: Jak robi się swoje i wie-
my, co chcemy, to zawsze jest 
spokój. Mamy dopracowany cały 
plan treningowy, sztab trenerski 
- Tomek, Robert i Robert robią 
świetną robotę, chłopcy świetnie 
pracują na treningach, więc każ-
dy trening to przyjemność.

- Normą jest, że w trakcie 
przerwy zimowej prawie we 

wszystkich zespołach mówi się 
o tzw. „wzmocnieniach”. Czy 
przed rundą wiosenną „wzmac-
niać” swoje składy będą też tre-
nerzy liderów?

P.M.: Mamy na tyle silną ka-
drę i zgrany kolektyw, że aby tra-
fić do tego zespołu, należy bar-
dzo się postarać. Chcemy przyj-
rzeć się kilku zawodnikom, rów-
nież naszym wypożyczonym, 
ale mamy też wnioski dotyczą-
ce tych, którzy już są w każde  
i można się spodziewać pew-
nych ruchów. Trzeba pamiętać, 
że dobry wynik i gra niosą za so-
bą konsekwencję w postaci za-
proszeń do klubów w wyższych 
ligach, a my nie chcemy nikomu 
blokować drogi rozwoju. Jest to 
dla nas równie ważne jak wynik 
sportowy.

A.K.: Mamy bardzo dobrą 
„szatnię” i dla mnie największą 
radością będzie, jeśli wszyscy zo-
staną i będą zdrowi.

- W rundzie wiosennej mo-
że być trudniej. Teraz na mecz 
z Polonią i AKS-em, w myśl za-
sady „bij lidera”, każdy będzie 
zmotywowany podwójnie...

P.M.: Super, będą fajne spotka-
nia. Postaramy się tanio skóry nie 
sprzedać. To będzie też swoisty 
test dla nas wszystkich. Sprawdzi-
my, czy wyciągnęliśmy lekcje z po-
przedniego sezonu i czy potrafimy 
wytrzymać presję w związku z ro-
lą faworyta... Taka umiejętność, to 
też rozwój indywidualny każdego 
członka zespołu.

A.K.: To część piłki nożnej  
i zespołów, które zajmują pierw-
sze miejsca. Presja jest przywile-
jem najlepszych i trzeba umieć so-
bie z nią radzić, a samo dostanie 
się na szczyt nie jest najtrudniej-
sze. Najtrudniej jest tam zostać jak 
najdłużej i tego byśmy chcieli.

- Pozycje w tabeli po pierw-
szej rundzie zobowiązują. Czy 
na drugą część rozgrywek będą 

jakieś korekty w planach, bio-
rąc pod uwagę fakt, że przy-
padku IV ligi, powtórzenie wy-
niku z jesieni, wiąże się z walką  
o awans do III ligi.

P.M.: Pracuję w klubie od 
dwóch lat, co pół roku siada-
my i określamy sobie cele oraz 
plan na realizacje tych planów.  
W szatni mamy taką dewi-
zę: skup się na tym, aby każde-
go dnia stawać się coraz lepszą 
wersją siebie. Nie bądź jak cho-
rągiewka na wietrze, tylko jak 
mocno ukorzenione drzewo, 
które ani drgnie, bez względu na 
warunki pogodowe”. 

A.K: To co robimy daje efekt, 
więc nie będziemy nic zmieniać 
jeśli chodzi o plan treningowy  
i zasady.

- Kto zostanie mistrzem gru-
py II czwartej ligi i klasy okrę-
gowej podokręgu Katowice - 
Sosnowiec na koniec rozgry-
wek?

P.M.: Najlepszy zespół po 
ostatniej kolejce sezonu! - mam 
wiarę i przekonanie, że to będzie 
Polonia Łaziska Górne, a w klasie 
okręgowej oczywiście AKS Mi-
kołów. Tego im życzę, ponieważ 
silny rywal zza miedzy, to i my 
będziemy rośli w siłę. I to dotyczy 
wszystkich zespołów w powiecie 
mikołowskim - niech się rozwi-
jają infrastrukturalnie i sportowo 
oraz pną się w górę ligowych ta-
bel, bo to będzie znaczyło, że ro-
śnie silny ośrodek piłkarski na 
Górnym Śląsku.

A.K.: Tego nie wie nikt ale 
chciałbym, żeby obie tabele na 
koniec sezonu wyglądały tak jak 
teraz.

- Życzymy zatem, by progno-
zy się sprawdziły, a Panowie na 
koniec rozgrywek nadal byli 
trenerami liderów.

Z trenerami Polonii Łaziska  
i AKS-u Mikołów  

rozmawiał: Tadeusz Piątkowski
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REKLAMA

Trenerski dwugłos liderów
W rozgrywkach sezonu 2023/24 na szczeblu Śląskiego Związku Piłki Nożnej bierze udział 14 drużyn z powiatu mikołowskiego. Dwie 
z nich zakończyły rundę jesienną na pozycjach liderów swoich grup. Są to: Polonia Łaziska w grupie II czwartej ligi oraz AKS Mikołów 
w lidze okręgowej grupy Katowice - Sosnowiec. O anatomii jesiennych dokonań tych drużyn oraz o planach na drugi etap rozgrywek 

rozmawiamy ze szkoleniowcami zespołów: PIOTREM MROZKIEM (Polonia) i ADAMEM KRZĘCIESĄ (AKS).

Adam Krzęciesa Piotr Mrozek
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